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„Universitas Cantat” – 2007 

Elektroniczna rekrutacja
•• Skoñczy³ siê t³ok w miejscach,
gdzie dot¹d przyjmowano podania
kandydatów na studia. Nie ma
kolejak, nerwów i rozdra¿nienia.
Teraz wystarczy swoje dane
wys³aæ drog¹ elektroniczn¹.
System dzia³a od 11 czerwca,
tylko w pierwszch trzech dniach
pracy przyj¹³ w ciszy i spokoju
7400 podañ.
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Œpiewaj¹ i graj¹
Gdy ten numer „¯. U.” oddajemy do druku, ju¿ trwa

VIII Miêdzynarodowy Festiwal Chórów Uniwersy-
teckich (20 – 23 czerwca). Od 1998 r. utrwala siê 

w Poznaniu tradycja piêknego, stale jeszcze rozwijaj¹cego
siê zdarzenia muzycznego. Rozpoczêtego od spotkania kil-
ku, jedynie krajowych zespo³ów, wkrótce przeobra¿onego 
w miêdzynarodowe konfrontacje. W tym roku zaœ na estra-
dzie „Universitas Cantat” pojawia siê zagraniczna orkiestra.

Patronat honorowy sprawuj¹: Minister Kultury i Dzie-
dzictwa Narodowego, dr Kazimierz Micha³ Ujazdowski,
Minister Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego, prof. Micha³ Se-
weryñski, Marsza³ek Woj. Wielkopolskiego, Marek Wo-
Ÿniak i Prezydent Poznania, Ryszard Grobelny. Gospoda-
rzem jest rektor naszego Uniwersytetu, prof. Stanis³aw
Lorenc, a organizatorem festiwalu – Fundacja UAM i nade
wszystko – jak zwykle – Chór Kameralny UAM pod dyr.
prof. Krzysztofa Szydzisza.

Do historii tego forum chóralistyki studenckiej, któr¹
zapisa³o dot¹d oko³o 3,5 tys œpiewaków z 20 krajów, do-
³¹cza w tym roku 11 kolejnych zespo³ów: z Austrii,

Czech, Hiszpanii, £otwy, Meksyku, Niemiec, Serbii,
Szwecji i trzy z Polski: Chór Uniwersytetu Bia³ostockiego
oraz dwa chóry naszej uczelni. W trzech wieczorach w
auli UAM prezentuj¹ one w pierwszym rzêdzie przyk³a-
dy muzyki narodowej oraz ró¿norodnoœæ form jej inter-
pretacji. Chóry zagraniczne oraz chór z Bia³egostoku, wy-
stêpuj¹ nadto w dziewiêciu miastach Wielkopolski, naj-
czêœciej w koœcio³ach, tym samym znacznie poszerzaj¹c
audytorium festiwalowe.

Zwyczajowym fina³em „Universitas Cantat” jest wspól-
ne przygotowanie przez chóry z kraju i ze œwiata, specjal-
nie na tê okazjê powsta³ego utworu polskiego kompozy-
tora. W tym roku Marek Jasiñski skomponowa³ piêæ
obrazów symfonicznych na sopran, chór (ok. 500 œpie-
waków) i orkiestrê pt. „Raptus Europae” (Porwanie Euro-
py) do tekstu greckiego utworu Moschosa. 

W nastêpnym numerze postaramy siê zrelacjonowaæ
szerzej to wielojêzyczne i multikulturowe spotkanie stu-
denckich chórów oraz oceniæ jego artystyczne znaczenie. 

(rp)
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4-5 } wydarzenia
• • Kalendarium
Prezentujemy wybór najwa¿niejszych wydarzeñ ubieg³ego
miesi¹ca oraz zapowiedzi uroczystoœci, konferencji 
i koncertów, które wkrótce odbêd¹ siê.

10-11 } zasilanie
• • W innowacyjnej przestrzeni
Z prof. Stefanem Jurg¹, wiceministrem nauki rozmawia
Jolanta Lenartowicz.

• • Bociany online
Pierwsze pisklê wyklu³o siê w nocy z 15. na 16. maja
2007 r. w monitorowanym internetowo gnieŸdzie bocianów
bia³ych w Przygodzicach ko³o Ostrowa Wielkopolskiego.

12-13 } æwiczenia z kszta³cenia
• • Presja praktyk
Przy ich wyborze studenci kieruj¹ siê ró¿nymi motywacjami:
koniecznoœci¹, chêci¹ zdobycia nowych doœwiadczeñ 
i wiedzy, a coraz czêœciej równie¿ strachem. Absolwent,
który nie mo¿e siê pochwaliæ praktykami odbytymi 
w okresie nauki, uchodzi za osobê niezaradn¹ i trudniej
zdobyæ mu pracê.

14-15 } biografie
• • Archiwum ludzkich losów
W szczytowym punkcie starañ o integracjê, o zbli¿enie
polsko-niemieckie zauwa¿y³em, ¿e pog³êbiona refleksja
nad ludzkim ¿yciem buduje porozumienie miêdzy podzia³ami.

16-17 } ¿yciowe zasady
• • ¯ycie wed³ug Lorenca
Jubileusze to moment, w którym warto i trzeba spojrzeæ
za siebie. Choæby po to, by „z myœl¹ o przesz³oœci, ku
przysz³oœci siê sk³oniæ”. Z gronem profesorów-jubilatów 
spotka³ siê rektor, prof. Stanis³aw Lorenc. By³y podziêko-
wania, mi³e s³owa, gratulacje. 

20 } ku pamiêci
• • UCZONE ULICE: Wizjoner
Adam Ska³kowski nale¿a³ do licznego „zaci¹gu” naukowców
o kresowych korzeniach, którzy w 1919 roku tworzyli
przysz³y UAM.

21 } czas na zmiany
• • Wkrótce przeprowadzka
Z Tadeuszem Wallasem, zastêpc¹ dyrektora Instytutu
Nauk Politycznych i Dziennikarstwa rozmawia 
Jolanta Lenartowicz

22-23 } przez granicê
• • Na konkurencyjnym rynku 

– niemieckie szko³y wy¿sze
Uniwersytety (Universitäten) podobnie jak w Polsce s¹
typowymi uczelniami w klasycznym stylu, które ³¹cz¹
badania z nauczaniem

26-27 } na sportowo
• • Sezon sportowy 2006/2007 – podsumowany
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Kalend
• • Studencka Wiosna odby³a siê w dniach 7–11 maja.

W programie znalaz³y siê miêdzy innymi: przegl¹d
kabaretów studenckich, pokaz mody, wystawa foto-
grafii oraz koncerty. Organizatorem imprezy by³o
Niezale¿ne Zrzeszenie Studentów. 

• • Tegoroczne Juwenalia pod has³em Z³¹czeni, 
ale nie spiêci odby³y siê w dniach 16–19 maja. Wy-
darzeniem by³ Wielki Pochód Juwenaliowy, w
którym, po raz pierwszy od kilku lat, uczestniczyli
studenci wszystkich poznañskich uczelni. 

• • Wystawa posterów pt. Transformacja. Powstanie 
i rozwój wspólnej kultury w pó³nocnych prowin-
cjach cesarstwa rzymskiego od Brytanii do Morza
Czarnego (przygotowanych przez placówki naukowe
z dziesiêciu krajów europejskich, uczestników unijne-
go projektu wspó³finansowanego przez Komisjê Euro-
pejsk¹ w ramach programu Kultura 2000) odby³a siê 
w dniach od 1 do 15 czerwca w sali 118 w budynku
Collegium Historicum UAM. Organizatorami wystawy
byli Instytut Historii UAM i Instytut Archeologii UW.

• • Miêdzynarodowa konferencja pt. Gwary dziœ.
Konteksty dialektologii poœwiêcona pamiêci prof.
Zenona Sobierajskiego odby³a siê w dniach 13–16
czerwca w oœrodku UAM w Obrzycku. Organizato-
rami konferencji byli Zak³ad Dialektologii Polskiej 
– IFP UAM, Komisja Dialektologicza Komitetu Jêzy-
koznawstwa PAN, PTPN oraz Instytut Jêzyka Polskie-
go PAN w Krakowie. 

• • Konferencja pt.: Terebinty prozy poznañskiej: Ro-
man Brandstaetter, Przemys³aw Bystrzycki, Euge-
niusz Paukszta odby³a siê 16 czerwca w auli Wydzia³u
Teologicznego, budynek A (ul. Wie¿owa 2). Pocz¹tek o
godz. 10.00. W programie m.in. referaty: dr Anny Rzym-
skiej pt. „Romana Brandstaettera Inne Kwiatki Œwiêtego
Franciszka odczytywane dziœ” i ks. prof. dr. hab. Bernar-
da Ko³odziejczyka pt.: „Cichociemni – Zapomniani Boha-
terowie II Wojny Œwiatowej”. Organizatorem Konferencji
jest Stowarzyszenie imienia Romana Brandstaettera.

• • Kolejne spotkanie Interdyscyplinarnego Semi-
narium Naukowego Instytutu Historii Nauki

Prezentujemy wybór najwa¿niejszych wydarzeñ ubieg³ego miesi¹ca oraz zapowiedzi 
uroczystoœci, konferencji i koncertów, które wkrótce odbêd¹ siê. Jednoczeœnie 
przypominamy o mo¿liwoœci zamieszczania zapowiedzi na stronie internetowej „ .̄ U”. 
Zainteresowane osoby prosimy o kontakt z redakcj¹ do 8. ka¿dego miesi¹ca. 

Delegacja z Pañstwowego Pomorskiego Uniwersytetu w Archangielsku  
UAM, Poznañ

Ambasador Boœni i Hercegowiny z wizyt¹ 
u Rektora UAM. Poznañ, 29 maja 2007
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darium
PAN oraz Zak³adu Komunikacji Miêdzykulturo-
wej UAM pt.: Miêdzykulturowy wymiar komuni-
kacji idei w dziejach nauki odbêdzie siê w dniach
30 czerwca i 1 lipca w Domu Pracy Twórczej UAM
w Ci¹¿eniu nad Wart¹. Seminarium rozpocznie siê w
sobotê 30 czerwca o godz. 15.00, zakoñczenie pla-
nowane jest w niedzielê 1 lipca ok. godz. 12.00.
Zg³oszenia mo¿na dokonywaæ do 25 czerwca drog¹
elektroniczn¹ pod adres: jeszke@amu.edu.pl lub jje-
szke@gmail.com. (Osoby zainteresowane wyg³osze-
niem referatu na kolejnych spotkaniach seminarium
proszê o nades³anie drog¹ elektroniczn¹ tematu 
referatu wraz z krótkim streszczeniem.) Program
spotkania oraz szczegó³owe informacje s¹ dostêpne
s¹ na stronie internetowej: www.amu.edu.pl/~jeszke

• • SPECQUE, czyli Symulacja Parlamentu Europej-
skiego Kanada – Quebeck – Europa odbêdzie siê
w dniach od 26 sierpnia do 1 wrzeœnia w Pary¿u. 
W tym roku po raz pierwszy w obradach uczestni-
czyæ bêdzie delegacja z Polski. Jest to grupa studen-
tów Wydzia³u Prawa i Administracji UAM. G³ównym
celem symulacji jest organizacja obrad Parlamentu
Europejskiego, dziêki którym grupa stu dwudziestu
studentów mo¿e wcieliæ siê w rolê pos³ów. W trak-
cie obrad m³odzi ludzie maj¹ niepowtarzaln¹ okazjê
pracowaæ nad projektami aktów wspólnotowych,
uczestniczyæ w pracach grup parlamentarnych i ko-

misji, dyskutowaæ i wymieniaæ pogl¹dy dotycz¹ce
integracji europejskiej i dziêki temu lepiej zrozumieæ
mechanizmy decyzyjne UE. 

• • Konferencja – IAG/AIG Regional Conference
on Geomorphology Geodiversity of polar
landforms odbêdzie siê w dniach od 1 do 5 sierp-
nia w Longyearbyen, Spitsbergen, Norwegia. Kon-
ferencja jest organizowana przez Miêdzynarodow¹
Asocjacjê Geomorfologów (IAG/AIG) oraz Stowa-
rzyszenie Geomorfologów Polskich, którego siedzi-
ba mieœci siê na UAM. Wspó³organizatorami s¹:
UAM oraz trzy instytucje naukowe z Norwegii. Ce-
lem konferencji jest podsumowanie dotychczaso-
wej znajomoœci zagadnieñ zmian krajobrazowych,
a szczególnie morfologicznych powierzchni Ziemi,
na tle œrodowiskowych zmian globalnych, g³ównie
klimatu i u¿ytkowania ziemi. Swój udzia³ zapowie-
dzia³o 40 uczonych z 17 krajów. Oprócz sesji refe-
ratowych odbêd¹ siê tak¿e warsztaty terenowe, w
czasie których uczestnicy konferencji odwiedz¹ ob-
szary polskiej penetracji naukowej na Spitsberge-
nie. Konferencja odbywaæ siê bêdzie 
na Uniwersytecie Svalbardu z okazji Miêdzynarodo-
wego Roku Polarnego 2007/2009. Przewodnicz¹-
cym Komitetu Naukowego jest prof. dr hab. An-
drzej Kostrzewski, a Komitetu Organizacyjnego 
– dr Zbigniew Zwoliñski. •

Miêdzynarodowa konferencja pt. Gwary dziœ. Konteksty dialektologii
poœwiêcona pamiêci prof. Zenona Sobierajskiego. Organizatorami 
konferencji byli Zak³ad Dialektologii Polskiej - IFP UAM, PAN, PTPN

  z wizyt¹ w Rektoracie 18 maja 2007 
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Oni bêd¹ marzn¹æ w lecie

Poraz siódmy wyruszy na Spits-
bergen poznañska wyprawa

Wydzia³u Nauk Geograficznych 
i Geologicznych UAM. Potrwa od 28
czerwca do 24 sierpnia i weŸmie w
niej udzia³ 15 osób, w tym tak¿e
jedna osoba z Akademii Rolniczej. 

Oprócz standardowych badañ
geologicznych, geomorfologicznych
i meteorologicznych, uczestnicz¹cy
w wyprawie biolog bêdzie bada³
sukcesjê roœlin na obszarach od-
s³oniêtych przez lód, a hydrogeolo-
dzy – cieki podziemne. 

Spoœród czterech polskich sta-

cji arktycznych poznañska jest je-
dyn¹ po³o¿on¹ w g³êbi l¹du, na
koñcu Zatoki Petunia, st¹d szcze-
gólne znaczenie dokonywanych
tam pomiarów. Poznaniacy zatrzy-
muj¹ siê w traperskiej chacie
sprzed stu lat, z czasów poszuki-
wañ surowców na Spitsbergenie.
Nazywa siê Skottehytta (Szkocka
Chata) i zachowa³a siê w stanie
niezmienionym od tamtych cza-
sów. Pieczê nad zachowaniem
przyrody i historycznych zabudo-
wañ sprawuj¹ rygorystycznie Nor-
wegowie, tak, ¿e nasi badacze

odbywaj¹ podró¿ nie tylko w prze-
strzeni, ale i w czasie, wracaj¹c do
r¹bania drzewa na opa³ i korzysta-
nia ze s³awojki. Zaczerpn¹ te¿ nie-
zwykle czystego powietrza, niepo-
równywalnego do ¿adnego innego,
którym mo¿na oddychaæ w cywili-
zowanym œwiecie – jak twierdzi
kierownik wyprawy, dr Grzegorz
Rachlewicz – i za¿yj¹ ciszy, bez wi-
doku siedzib ludzkich czy dróg.

Polski wk³ad w badania polarne
jest wysoko ceniony i ma d³ugie tra-
dycje – od czasów przedwojennych.
Poznañ w³¹czy³ siê w te badania
pod koniec lat 70. XX w. za spraw¹
wypraw alpinistycznych prof. Ryszar-
da Schramma, który zaprosi³ m³o-
dego wówczas Piotra K³ysza – on by³
pierwszym poznaniakiem, który pro-
wadzi³ badania na Spitsbergenie. 
W tym roku po raz pierwszy grupa
poznañska organizuje w sierpniu na
Spitsbergenie miêdzynarodow¹
konferencjê naukow¹. MAJ

„Misja chemii”

Pod chwytliwym has³em „Misja
chemii” odby³o siê w dniach

5–6 czerwca br. pierwsze spotka-
nie poznañskiego œrodowiska che-
mików, zwi¹zanych z ró¿nymi uczel-
niami i instytutami. Ka¿dy z zapro-
szonych naukowców przedstawi³
swój program badawczy. Spotkanie
zorganizowano z myœl¹ o tym, aby
przede wszystkim zorientowaæ siê,
co kto robi, a poza tym zastanowiæ
siê, co mo¿na by robiæ wspólnie 
i co znalaz³oby zastosowanie w ma-
j¹cym kiedyœ powstaæ Wielkopol-
skim Centrum Zaawansowanych
Technologii. To centrum, w którym
pracowaliby najlepsi uczeni, stano-
wi³oby ³¹cznik miêdzy nowocze-

snym przemys³em a nauk¹. – Ma-
my bardzo dobre mo¿liwoœci 
– mówi prof. Bogdan Marciniec 
z UAM, koordynator projektu cen-
trum – w dziedzinie wytwarzania tak
zwanej bi¿uterii chemicznej, a wiêc
zwi¹zków o precyzyjnie okreœlonych
w³aœciwoœciach. Tak¹ w³aœnie ofer-
tê przedstawiali chemicy. Ciecze jo-
nowe, nanomateria³y, kompozyty
polimerowe, biosensory, materia³y
krzemoorganiczne – wszystko mo-
¿e znaleŸæ zastosowanie w produk-
cji na mniejsz¹ skalê, dla œciœle
okreœlonego odbiorcy. Na spotka-
niu zjawili siê te¿ fizycy, medycy 
i biologowie, bo tylko interdyscypli-
narna wspó³praca mo¿e tu zapew-

niæ sukces. By³o to pierwsze takie
robocze spotkanie, które ma pos³u-
¿yæ stworzeniu programu badaw-
czego centrum. Uczeni nakreœlili ju¿
te¿ z grubsza swoje potrzeby doty-
cz¹ce wielkoœci i wyposa¿enia labo-
ratoriów. Jest szansa, ¿e budowa
centrum zosta³aby sfinansowana
ze œrodków Unii Europejskiej, dlate-
go te¿ in¿. W³odzimierz P³otkowiak 
i mgr Krzysztof Senger przedstawili
warunki, jakie musz¹ byæ dla takie-
go wniosku inwestycyjnego spe³nio-
ne. To ogromne interdyscyplinarne
przedsiêwziêcie wymaga czasu.

Prof. Ryszard Naskrêcki z Wy-
dzia³u Fizyki UAM przedstawi³ na
tym spotkaniu ju¿ bardziej zaawan-
sowany projekt Centrum NanoBio-
Med. To z kolei wspólne dzie³o
UAM, Politechniki Poznañskiej,
Akademii Rolniczej i Uniwersytetu
Medycznego. Powstanie na Mora-
sku i jest na etapie przygotowywa-
nia lokalizacji. Bêdzie kszta³ci³o
studentów na dwuletnich studiach
magisterskich i doktorantów, a tak-
¿e prowadzi³o badania interdyscy-
plinarne, pe³ni¹c funkcjê miêdzyu-
czelnianego laboratorium. Najzdol-
niejsi studenci z NanoBioMed 
zapewne znajd¹ pracê w³aœnie 
w Centrum Zaawansowanych Tech-
nologii, które – jak mówi³ prof. Mar-
ciniec – ma oferowaæ tak¿e p³ace
na europejskim poziomie. MAJ
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<< Tak wygl¹da legendarna 
„Szkocka Chatka” polarników 
na Spitsbergenie
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„Forum” w studenckim miasteczku

Obok „Arcadii”, „Iuventy”, „Gaudium”, „Sapientii” 
i „Amicusa” uroczyœcie i oficjalnie zajê³o swoje miej-

sce „Forum”. To szósty Dom Akademicki w studenckim
miasteczku przy Collegium Polonicum w S³ubicach. 

„Forum”, nowy akademik, nazwê swoj¹ zawdziêcza
du¿ym salom wyk³adowym, znajduj¹cym siê na pierw-
szym piêtrze tego obiektu. Z jêzyka ³aciñskiego forum
oznacza miejsce zebrañ, natomiast „Forum” w miasteczku
akademickim bêdzie realnym miejscem, gdzie stawiane

bêd¹ pytania i udzielane na nie odpowiedzi. W nowym
domu studenckim na parterze znajduje siê du¿y klub stu-
dencki „Witkacy”, na pierwszym piêtrze s¹ 3 sale wyk³a-
dowe, a wy¿ej pokoje dla studentów z 96 miejscami. 

W uroczystoœci nadania imienia wziê³y udzia³ w³adze
UAM i Uniwersytetu Europejskiego Viadrina we Frankfur-
cie nad Odr¹, zaproszeni goœcie oraz studenci; gospoda-
rzem uroczystoœci by³ Rektor UAM – prof. dr hab. Stani-
s³aw Lorenc. •

IBM – UAM: Równanie szans

Prof. dr hab. Stanis³aw Lorenc, Rektor Uniwersytetu im.
Adama Mickiewicza w Poznaniu oraz Krzysztof Che³-

piñski, Dyrektor ds. Rozwoju i Zastêpca Dyrektora Gene-
ralnego IBM Polska podpisali umowê o rozpoczêciu
wspó³pracy w zakresie realizacji polityki równych szans
oraz promowania ró¿norodnoœci w miejscu pracy. Bene-
ficjentami umowy s¹ niepe³nosprawni studenci Uniwer-
sytetu, którzy otrzymaj¹ do dyspozycji sprzêt i oprogra-
mowanie komputerowe, umo¿liwiaj¹ce im naukê i ko-
rzystanie z najnowszych technologii. 

W ramach wspó³pracy IBM wyposa¿y pracowniê 
informatyczn¹ Uniwersytetu w specjalistyczny sprzêt,
m.in.: komputery przenoœne Think Pad Z61m i V100 oraz
stacjonarne Think Centre A55 wyposa¿one w doskona³e
karty graficzne; 19–calowe monitory Think Vision L191
charakteryzuj¹ce siê du¿ym kontrastem; projektor oraz
specjalistyczny skaner do skanowania tekstów dla osób
niewidomych. Umowa obejmuje równie¿ dostarczenie
specjalistycznego oprogramowania dla osób niewido-
mych i niedowidz¹cych: program powiêkszaj¹co–mówi¹-
cy dla osób niedowidz¹cych, aplikacje zamieniaj¹ce tekst
pisany na mowê do tworzenia oraz odtwarzania tzw. ksi¹-
¿ek mówionych. Z dostarczonego przez IBM sprzêtu
komputerowego oraz oprogramowania skorzystaj¹ niewi-
domi, niedowidz¹cy, nies³ysz¹cy i niedos³ysz¹cy studenci
Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza. Czêœæ wyposa¿e-
nia pracowni komputerowej bêdzie równie¿ dostosowa-
na do potrzeb osób z niepe³nosprawnymi narz¹dami ru-
chu. Sprzêt ten przeznaczony bêdzie wy³¹cznie do dyspo-
zycji studentów niepe³nosprawnych oraz pracowników
administracyjnych lub akademickich UAM, pracuj¹cych
na rzecz tych studentów. Ponadto IBM bêdzie oferowaæ
szkolenia i sta¿e studentom niepe³nosprawnym. 

– Nasza firma dostrzega ogromny potencja³ i chêæ roz-
woju wszystkich osób, niezale¿nie od stopnia ich spraw-
noœci fizycznej. Mamy nadziejê, ¿e wœród tej grupy osób,
która skorzysta na naszej wspó³pracy, znajd¹ siê studen-
ci, którzy w przysz³oœci stan¹ siê naszymi pracownikami.
Jestem przekonany, ¿e doskonale odnajd¹ siê oni w œro-
dowisku naszej firmy, gdy¿ jednym z najwa¿niejszych
elementów filozofii firmy IBM jest dba³oœæ o w³asnych
pracowników oraz zapewnienie im równych szans roz-
woju – powiedzia³ Dariusz Fabiszewski, Dyrektor Gene-
ralny IBM Polska. 

Wspó³praca firmy IBM Polska z Uniwersytetem im.
Adama Mickiewicza wpisuje siê w strategiê wspierania
rozwoju osób niepe³nosprawnych poprzez u³atwianie im
dostêpu do najnowszych technologii. IBM pragnie niwe-
lowaæ przeszkody, jakie osoby niepe³nosprawne mog¹
napotykaæ w oœrodkach akademickich. Inicjatywy w tym
zakresie podejmowane s¹ w wielu krajach europejskich,
m.in. na Uniwersytecie im. Masaryka w Brnie w Cze-
chach czy Uniwersytecie im. Johannesa Keplera w Linzu
w Austrii. Podobne inicjatywy realizowane s¹ te¿ w
Manchesterze (Wielka Brytania), Leuven (Belgia) czy
Bordeaux (Francja). •



„Politycy na granicy” 
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Za dwa lata wygramy 

Majowe spotkania studentów
politologii Uniwersytetu im.

Adama Mickiewicza i Uniwersytetu
w Poczdamie staj¹ siê powoli trady-
cj¹. W dniach 9–12 maja, Miêdzy-
narodowy Dom Spotkañ M³odzie¿y
by³ ponownie aren¹ o¿ywionej dys-
kusji na temat – nieco ch³odniej-
szych w ostatnim okresie – stosun-
ków polsko-niemieckich. Semina-
rium „Polska i Niemcy w Unii Euro-
pejskiej. Polityczno-administracyj-
na wspó³praca w wybranych dzie-
dzinach” pozwoli³o wyjaœniæ nie-
które ze spornych punktów w rela-
cjach, które jeszcze do niedawna
zwyk³o siê uznawaæ za wzorcowe.
Niemcy okreœlane by³y przecie¿
mianem adwokata Polski w drodze
do Europy, w ostatnim okresie oka-
za³o siê jednak, ¿e wiele spoœród
spraw uwa¿anych za za³atwione bu-
dzi wiele sporów i wprowadza nie-
ufnoœæ w stosunkach miêdzy oby-
dwoma pañstwami. 

Program konferencji przewidy-

wa³ wizytê w Urzêdzie Marsza³kow-
skim, gdzie niemieckich studentów
najbardziej zainteresowa³o wykorzy-
stanie funduszy europejskich przez
Wielkopolskê i ich wp³yw na rozwój
regionu. Podczas spaceru po mie-
œcie na w³asne oczy mogli zobaczyæ
efekty trzyletniej obecnoœci w Unii
Europejskiej – salê koncertow¹
Akademii Muzycznej i odremonto-
wany budynek Teatru Wielkiego.
Równie interesuj¹ca by³a wyprawa
do zak³adów Volkswagena w podpo-
znañskim Antoninku, w którym zlo-
kalizowana jest miêdzy innymi naj-
wiêksza lakiernia w Europie. To ko-
lejny dowód na to, ¿e wspó³praca
obydwu krajów na p³aszczyŸnie go-
spodarczej rozwija siê niezale¿nie
od polityki, rz¹dy obu krajów powin-
ny zaœ z ca³¹ determinacj¹ d¹¿yæ do
poprawy stosunków. 

W referatach wyg³aszanych pod-
czas seminariów najwiêcej dyskusji
wywo³ywa³y miêdzy innymi: budowa
Centrum Przeciw Wypêdzeniom,

Gazoci¹g Pó³nocny ³¹cz¹cy Rosjê 
i Niemcy z pominiêciem Polski, an-
tyniemiecka (co ciekawe nie tylko
zdaniem studentów z Poczdamu)
polityka obecnego rz¹du Polski, ro-
szczenia Niemców dotycz¹ce mie-
nia pozostawionego w Polsce. Tra-
dycj¹ majowych seminariów jest
równie¿ przegrana polsko–niemiec-
kiej dru¿yny „Reszty Œwiata” w me-
czu pi³ki no¿nej z mieszkañcami Mi-
kuszewa. Tegoroczna edycja zapi-
sze siê jednak w pamiêci wszyst-
kich jako historyczna przegrana naj-
mniejsz¹, bo dwubramkow¹ ró¿ni-
c¹. Animatorzy spotkañ studentów
z Poznania i Poczdamu, prof. Bog-
dan Koszel i dr hab. Jochen Franz-
ke, ¿artobliwie zapowiadali wobec
tego, ¿e w przysz³ym roku, podczas
kolejnej konferencji trzeba zremiso-
waæ lub spróbowaæ powalczyæ 
o zwyciêstwo, by zd¹¿yæ przed jej
dziesi¹t¹, jubileuszow¹ edycj¹. 

Adam Barabasz 
Marcin Piechocki

Spotkaniem z pos³em SLD, Janem Kochanowskim, 
17 maja br. w sali bankietowej Collegium Polonicum

zakoñczy³a siê pierwsza czêœæ cyklu spotkañ „Politycy na
granicy” zorganizowanego przez studentów z Ko³a Nau-
kowego Politologów i Dziennikarzy pod opiek¹ dr Mag-
daleny Musia³-Karg. Podczas pierwszego z nich, pose³
Czes³aw Fiedorowicz przybli¿y³ inicjatywy regionalne,
przyk³ady wspó³pracy transgranicznej w województwie
lubuskim i podzieli³ siê wiedz¹ wyniesion¹ z pracy dla
Euroregionu Pro Europa Viadrina. Przyszli politolodzy
pytali o przyczyny jego odejœcia z Platformy Obywatel-
skiej, atmosferê w najwiêkszej partii opozycyjnej oraz
wspólnie próbowali zdiagnozowaæ jakoœæ ¿ycia politycz-
nego w Polsce, zw³aszcza pod rz¹dami obecnej koalicji. 

Spotkanie z Janem Kochanowskim zdominowa³a poli-
tyka zagraniczna, najwiêksze zainteresowanie budzi³y re-
lacje z Rosj¹, zw³aszcza w kontekœcie embarga na polskie
miêso. Frekwencja podczas spotkañ oraz brawa, którymi
nagrodzeni zostali pos³owie Fiedorowicz i Kochanowski,
utwierdzi³a organizatorów w przekonaniu o s³usznoœci te-
go typu inicjatyw, które s¹ doskona³ym uzupe³nieniem
wiedzy teoretycznej zdobywanej podczas studiów. Stu-
denci politologii wyrazili chêæ uczestnictwa w kolejnych
debatach z parlamentarzystami województwa lubuskiego,
wobec czego kolejne spotkania z cyklu „Politycy na gra-
nicy” zaplanowane zosta³y na semestr zimowy. 

Zwieñczeniem pierwszej czêœci spotkañ z politykami
by³a wizyta 35–osobowej grupy studentów Europejskie-
go Uniwersytetu Viadrina i Collegium Polonicum w War-
szawie. Tam w „naturalnym œrodowisku” mogli zobaczyæ
polityków z pierwszych stron gazet oraz porozmawiaæ 
z niektórymi spoœród nich. Program wyjazdu obejmowa³
wizytê w Pa³acu Prezydenckim, Sejmie, Senacie oraz Mi-
nisterstwie Spraw Zagranicznych. G³ówni aktorzy poli-
tycznej gry w Polsce przekonaæ siê mogli wielokrotnie,
¿e studenci nie s¹ ³atwymi partnerami do rozmowy i nie
boj¹ siê zadawaæ niewygodnych a drêcz¹cych ich pytañ.

Co ciekawe, w ostatniej chwili spotkanie odwo³ali pos³o-
wie Prawa i Sprawiedliwoœci, jednak pozostali parlamen-
tarzyœci godnie reprezentowali w³adzê ustawodawcz¹.
Rozmowê z pos³em Ligi Polskich Rodzin, Krzysztofem
Bosakiem zdominowa³ – co nie powinno nikogo zasko-
czyæ – temat homoseksualizmu i pogl¹dów jego ugrupo-
wania na tê kwestiê. Przedstawicieli Platformy Obywatel-
skiej pytano o strajkuj¹cych lekarzy, jednak najmniej for-
malny charakter mia³o spotkanie ze s³yn¹c¹ z kontrower-
syjnych wypowiedzi i niezwykle lubian¹ przez m³odych
ludzi, pos³ank¹ Sojuszu Lewicy Demokratycznej, Joann¹
Senyszyn. Wszystkie rozmowy z pos³ami pokaza³y doj-
rza³oœæ formu³owanych przez studentów opinii i s¹ do-
wodem uwa¿nej obserwacji ¿ycia politycznego w Polsce. 

Korzystaj¹c z okazji, studenci uczestnicz¹cy w wyjeŸ-
dzie podziêkowaæ chcieli: Dyrekcji Instytutu Nauk Poli-
tycznych i Dziennikarstwa UAM, dr. Krzysztofowi Wojcie-
chowskiemu z Fundacji na Rzecz Collegium Pollonicum
oraz Prezydentowi Uniwersytetu Viadrina, prof. Gesine
Schwan, bez których nie by³by on mo¿liwy. 

Adam Barabasz, Marcin Piechocki
Za wspó³pracê dziêkujemy Bartoszowi Szyszce, 

Tomaszowi Dworniczakowi i Krzysztofowi Drewsowi.
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XVIOgólnopolska Konferencja
Psychologii Rozwojowej po

raz pierwszy odby³a siê w Poznaniu.
Tym razem jej tematem przewodnim
by³y drogi rozwoju cz³owieka w œwie-
cie wspó³czesnych wartoœci. 

Organizatorami konferencji trwaj¹-
cej w dniach 21-24 czerwca 2007 r.
byli: Zak³ad Psychologii Rozwoju
Cz³owieka Instytutu Psychologii UAM
oraz Sekcja Psychologii Rozwojowej
PTP przy honorowym patronacie rek-
tora, prof. dr. hab. S. Lorenca i woje-
wody wielkopolskiego, dr. in¿. Tade-
usza Dziuby. 

Zró¿nicowane formy wyst¹pieñ,
takie jak: wyk³ady plenarne, sympo-
zja, sesje plakatowe i warsztaty, sku-
piono wokó³ problematyki rozwoju
cz³owieka w kontekœcie szeroko rozu-
mianych wartoœci. 

– ̄ yjemy w czasach, w których ma-
my do czynienia z chaosem wartoœci.

Dawne, tradycyjne s¹ czêsto odrzuca-
ne, a nowe, ma³o czytelne, rozmyte
przez dominuj¹cy w myœleniu spo³ecz-
nym relatywizm, który zbyt szeroko ro-
zumiany staje siê podstaw¹ zacierania
granic miêdzy postêpowaniem etycz-
nym i nieetycznym – mówi prof. UAM
dr hab. Barbara Harwas-Napiera³a.

– Chcieliœmy te kwestie uczyniæ
przedmiotem rozwa¿añ (st¹d has³o
konferencji) w kontekœcie ich znacze-
nia dla indywidualnego rozwoju jed-
nostki – dodaje. 

Z tego punktu widzenia podjêto
m.in. analizê zmian w zakresie wy-
znawanych wartoœci (ich symboliki),
ukazanie mechanizmów, le¿¹cych u
podstaw powstawania wartoœci no-
wych, z uwzglêdnieniem istniej¹cych
wspó³czeœnie zagro¿eñ (np. sztuczne
kreowanie takich, które zak³ócaj¹
przebieg rozwoju indywidualnego).
Podjêto te¿ próbê okreœlenia mo¿li-
woœci przetrwania (ochrony) tych
wartoœci, które s¹ szczególnie istotne
w rozwoju cz³owieka. 

Kwestie te s¹ niezwykle wa¿ne,
poniewa¿ od uznawanych spo³ecznie
wartoœci zale¿eæ bêdzie w du¿ym
stopniu kierunek rozwoju spo³eczne-
go – podkreœlali uczestnicy spotkania.

Wponiedzia³ek 21 maja 2007 r. zawieszeniem
„wiechy” uroczyœcie obwieszczono zakoñcze-
nie ostatniego etapu budowy kampusu Kole-

gium Europejskiego UAM w GnieŸnie. Kamieñ wêgielny
pod now¹ inwestycjê UAM wmurowano 12 marca 2000
roku. Prace budowlane I etapu prowadzone przez firmê
Interbud-West z Gorzowa Wielkopolskiego toczy³y siê w
rekordowym wrêcz tempie. Obecnie, na rozleg³ym tere-
nie przy ulicy Kostrzewskiego znajduj¹ siê okaza³y
gmach budynku dydaktycznego, akademik, sto³ówka,
amfiteatr i pergola. W poniedzia³ek podziwiaæ mo¿na by-
³o nowo wybudowan¹ salê gimnastyczn¹ i drug¹ czêœæ
akademika z klubem studenckim. 

Rektor UAM, prof. dr hab. Stanis³aw Lorenc w swoim
przemówieniu przypomnia³ idee powstania placówki na-
ukowej, stanowi¹cej ¿ywy pomnik tysi¹clecia Zjazdu

GnieŸnieñskiego, pomnik jednoœci europejskiej. Podziê-
kowa³ przyby³ym goœciom i zapowiedzia³ swój udzia³ w
meczu pi³ki no¿nej VIP–y Gniezna kontra VIP–y UAM.
Nastêpnie g³os zabra³ pan Roch Markiewicz, Prezes fir-
my Rebud z Mogilna, g³ówny wykonawca II etapu bu-
dowy, deklaruj¹c dotrzymanie terminów zakoñczenia
inwestycji.

Zgodnie z budowlan¹ tradycj¹, doprowadzenie bu-
dynków do stanu surowego zamkniêtego uczczono za-
wieszeniem zielonej „wiechy”, któr¹ przyczepili do ramie-
nia dŸwigu Prezydent miasta Gniezna, Jacek Kowalski
oraz pose³ Pawe³ Arndt, Dyrektor Administracyjny CEG.
Nastêpnie uczestnicy uroczystoœci zasiedli do grochówki
i bigosu. Biesiadê uprzyjemnia³ wystêp Zespo³u Pieœni i
Tañca „Wiwaty” z Pobiedzisk.

Marta Dzionek
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„Wiecha” 
nad CEG

Konferencja psychologów 
W œwiecie wartoœci 
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•• Jak pisaliœmy na naszych ³amach – do polskiej
nauki zbli¿a siê wysoka fala dodatkowych, po-
chodz¹cych z funduszy Unii Europejskiej œrodków
pieniê¿nych. Trzeba bêdzie umieæ je przyj¹æ.
Umiemy? 
– Faktycznie, polskie œrodowisko naukowe przygoto-

wuje siê do zajmowania stosownego miejsca w europej-
skiej przestrzeni naukowej. Drog¹ do tego s¹ budz¹ce za-
interesowanie rz¹du i zgodne z polityk¹ unijn¹ konkret-
ne, precyzyjnie przygotowane i racjonalnie umotywowa-
ne programy. Jeœli tylko spe³ni¹ zalecenia i wymagania
Komisji Europejskiej – wejd¹ w fazê realizacji.

•• Projekty z naszego poznañskiego œrodowiska, jak
wiadomo, zosta³y uwzglêdnione. 
– Tak. Jeden z nich, przypomnijmy, dotyczy tego, co

tu od dawna jest siln¹ stron¹ Wielkopolski, a mianowicie
technologii chemicznych. Powsta³o Wielkopolskie Cen-
trum Nowoczesnych Technologii, które skupia kilkana-
œcie placówek naukowych, a tak¿e Urz¹d Miasta i Urz¹d
Marsza³kowski. Wspó³dzia³anie miêdzy nimi zosta³o
uznane w³aœnie za istotê programu europejskiego. 

Drugi nurt to „Innowacyjna gospodarka”, który to pro-
gram w g³ównej mierze skupia siê na szeroko zaawanso-
wanej informatyce, informatyzacji. 

Kolejny – droga, na której siê odnajdujemy, to „Infra-
struktura i œrodowisko”. Tu do wspó³dzia³ania w³¹cza siê
ró¿nego typu placówki: i akademickie, i Polskiej Akade-
mii Nauk, i resortowe. Dla potrzeb tego zosta³o stworzo-
ne odpowiednie konsorcjum, koordynowane przez Uni-
wersytet, a skupiaj¹ce te¿ Uniwersytet Medyczny w Po-
znaniu, Akademiê Rolnicz¹ i Politechnikê Poznañsk¹.
Projekt ten zosta³ okreœlony jako Centrum Bio–Na-
no–Technologiczne. Ma ono szczególnie koncentrowaæ
siê na technologiach medycznych.

•• Czyli dzia³anie ponad podzia³ami.
– To wszystko bêdzie prowadziæ do zbudowania w³a-

œciwej struktury niezbêdnej do realizacji tych zadañ. 
A wiêc do zbudowania obiektów i wyposa¿enia ich 
w wysoko specjalistyczn¹ aparaturê i sprzêt.

•• Konieczne stanie siê te¿ stworzenie innego ni¿ do
tej pory charakteru i modelu kszta³cenia, wspó³-
dzia³ania jednostek naukowych ró¿nego typu.
– Tak, to prawda. Przyk³adem mo¿e byæ tworzenie la-

boratoriów, które bêd¹ mia³y charakter œrodowiskowy 
i skupiaæ bêd¹ znaczny potencja³ intelektualny. Wa¿nym

tu elementem bêdzie szkolenie doktorantów; interdyscy-
plinarne, nastawione w³aœnie na nowoczesne technolo-
gie i ich wdra¿anie. Tu chodzi o to, aby pieni¹dze wspar-
³y te¿ szeroko rozumian¹ naukê niezbêdn¹ do rozwoju
kraju, umo¿liwi³y wykorzystanie olbrzymich naukowych
potencja³ów w rozwoju gospodarki wrêcz koniecznych.
I dla tych celów bêd¹ kszta³ciæ nowoczesn¹, znakomicie
przygotowan¹ kadrê.

•• Czy chodzi tu o tak zwane kszta³cenie zamawia-
ne? Co to w³aœciwie znaczy? 
– Rzecz w kszta³ceniu takich kadr, które obecnie dla

realizowania strategii rozwojowych naszego kraju s¹ nie-
zbêdne. Na przyk³ad kadry in¿ynierskie, techniczne ró¿-
nych specjalnoœci itp. Takie kierunki, interesuj¹ce kon-
cepcje kszta³cenia na nich rz¹d bêdzie w poszczególnych
szko³ach „zamawiaæ”. Oczywiœcie, w drodze konkursów.
Odbywaæ siê to bêdzie na wszystkich poziomach kszta³-
cenia. Zaanga¿owane bêd¹ wiêc szko³y ró¿nego typu.
Musz¹ posiadaæ w³aœciw¹ kadrê, tak¿e techniczne wypo-
sa¿enie, które zapewni stosowny poziom i szansê na
w³aœciwe wykorzystanie owych kadr.

•• To bêdzie wymaga³o równie¿ organizacyjnego zre-
formowania polskiej dydaktyki? 
– Tak, ¿eby tworzyæ strefy, które bêd¹ wzajemnie

przenikaæ siê, inicjowaæ dzia³ania synergiczne, musimy
stwarzaæ coœ nowego, co niekoniecznie musi ca³kowicie
podlegaæ ju¿ przyjêtym za³o¿eniom organizacyjnym. Na-
wet jeœli wynikaj¹ one z Procesu Boloñskiego. 

•• O czym konkretnie Pan myœli? 
– O stworzeniu na przyk³ad szybkiej œcie¿ki dla naj-

lepszych. Nie jest, moim zdaniem, konieczne, by ktoœ
wyj¹tkowo zdolny obowi¹zkowo przechodziæ musia³
wszystkie kolejne szczeble, wpasowuj¹c siê w wyznaczo-
ny na to czas. Ktoœ wyj¹tkowy dobry musi „wystrzeliæ jak
kometa”, a my musimy to umo¿liwiaæ. Niech szybciej
zrobi doktorat, habilitacjê, zostanie profesorem. Robienie
kariery uczonego u nas trwa d³ugo. Za d³ugo. Nie z bra-
ku wiedzy. Tê posiadamy. Jednak¿e kolejnymi stopniami
„legitymizujemy” j¹ za d³ugo. Szkoda czasu na opóŸnia-
nie. Dlatego dobrych trzeba wyci¹gaæ, wyszukiwaæ,
chroniæ przed zbêdnymi barierami administracyjno–urzê-
dowymi. Konieczne jest inne, nowe myœlenie o karierze
naukowej. Obecnoœæ w europejskiej przestrzeni tego nas
mo¿e uczyæ. 

Dziêkujê za rozmowê Z
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W innowacyjnej 
przestrzeni

Z prof. Stefanem 
Jurg¹, wiceministrem
nauki rozmawia 
Jolanta Lenartowicz 
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Pierwsze pisklê wyklu³o siê w nocy z 15. na 16. ma-
ja 2007 r. w monitorowanym internetowo gnieŸdzie
bocianów bia³ych w Przygodzicach ko³o Ostrowa

Wielkopolskiego, na skraju Parku Krajobrazowego i ostoi
sieci Natura 2000 „Dolina Baryczy”. 

Asystowa³y temu wydarzeniu setki internautów, a bo-
ciani¹ parê obejrza³o przez pó³tora miesi¹ca tego roku
oko³o 800 tysiêcy osób z ca³ego œwiata.

Projekt edukacyjno-badawczy Po³udniowowielkopol-
skiej Grupy Ogólnopolskiego Towarzystwa Ochrony Pta-
ków o nazwie Blisko bocianów ruszy³ wiosn¹ 2006 r. 

Jego opiekunem naukowym jest prof. dr hab. Piotr
Tryjanowski (http://www.behaecol.amu.edu.pl/tryja-
nowski.htm) z Zak³adu Ekologii Behawioralnej UAM w
Poznaniu, g³ówny redaktor wydanej w marcu br. pierw-
szej anglojêzycznej monografii o bocianie w Polsce pt.
„The White Stork in Poland” (kontakt: pta-
siek@amu.edu.pl; tel. kom. 607 578 432). 

Przez 5 miesiêcy ubieg³ego roku przekaz na specjal-
nie stworzonej stronie www.bociany.ec.pl oraz w prze-
kazie ci¹g³ym (strumieniowym) na www.bociany.ittv.pl
obejrza³o ³¹cznie 1,5-2 mln internautów. 

W tym roku poza tymi obiema stronami dzia³a te¿ fo-
rum dyskusyjne mi³oœników bocianów www.bocianyz-
przygodzic.pun.pl (ju¿ ponad 400 zarejestrowanych u¿yt-
kowników), gdzie mo¿na wymieniæ siê swoimi obserwa-
cjami, dowiedzieæ siê czegoœ od bardziej doœwiadczo-
nych osób, znaleŸæ namiary na inne kamery gniazdowe,
ciekawe strony i publikacje o bocianach. 

Bociany mo¿na te¿ ogl¹daæ przez telefony komórko-
we wap.bocianyonline.pl, jest to wyj¹tkowe rozwi¹zanie
w skali Europy. Mo¿na te¿ pos³uchaæ ich klekotu, gdy¿ z
gniazda transmitowany jest dŸwiêk w Hi–Fi. 

– Liczba ludzi obserwuj¹cych bociany na kilku platfor-
mach Telewizji Interaktywnej iTTv wraz z obrazem na
stronie www.bociny.ec.pl siêga ponad milion, z czego
oko³o 80% stanowi¹ goœcie spoza granic RP. Do transmi-
sji wykorzystywanych jest regularnie 6 ró¿nych platform
przekazu obrazu i dŸwiêku – poinformowa³ Andrzej Fili-
powicz z obs³uguj¹cej przekaz strumieniowy Grupy iTTv
Lublin. – Liczba ogl¹daj¹cych i id¹ce za tym zaintereso-
wanie bocianami i Polsk¹ za granic¹ jest tak du¿e, ¿e
podjêliœmy decyzjê o budowie angielskojêzycznej wersji
stron http://www.bocianyonline.pl i wap.bocianyonli-
ne.pl – dodaje. 

Rozk³ad krajów z najwiêkszymi iloœciami wejœæ odpo-
wiada g³ównym skupiskom Polonii na œwiecie: w czo-
³ówce krajów europejskich s¹ Litwa, Niemcy, Wielka Bry-
tania i Irlandia (pojedynczych „bocianolubów” ma i Wa-
tykan), sporo internautów obserwuje te¿ bociany z USA,
Brazylii i Australii. Ale s¹ i u¿ytkownicy z krajów bardziej
egzotycznych i ma³o polonijnych, jak Panama, Belize,
Boliwia, Laos czy Wietnam. Mo¿na wiêc œmia³o nazwaæ
bociany z Przygodzic „internetowymi ambasadorami Pol-
ski na œwiecie”. 

Gniazdo znajduje siê na specjalnej podstawie, na nie-
u¿ywanym kominie przy Urzêdzie Gminy w Przygodzi-
cach. W tym roku pierwszy bocian (prawdopodobnie sa-
miec) zosta³ zaobserwowany na gnieŸdzie 27 marca, a

drugi ptak do³¹czy³ do niego 1 kwietnia. Poniewa¿ doro-
s³e ptaki nie s¹ obr¹czkowane, nie wiadomo, czy s¹ to te
same co w ubieg³ym roku, ale wszyscy nazywaj¹ je imio-
nami, które wybrali w ubieg³ym roku w konkursie inter-
nauci: Przygoda i Dziedzic. Swoje imiona nadadz¹ te¿ in-
ternauci pisklêtom w konkursie tegorocznym. 

Pierwsze jajo tej pary zosta³o z³o¿one w nocy 10/11
kwietnia, a nastêpne cztery co oko³o dwie doby, gdy¿
wytworzenie du¿ego jaja (œrednia waga jaja to 110 gra-
mów, czyli waga 5 jaj odpowiada 15% masy cia³a sami-
cy) to dla bocianicy du¿y wydatek energii. Tym samym
przygodziccy rodzice powtórzyli dobry wynik z ubieg³e-
go roku, gdy jaj w tym gnieŸdzie by³o 5. Taki wynik w
obu latach mo¿e œwiadczyæ, ¿e jest to ta sama, doœwiad-
czona para bocianów. 

Zgodnie z orientacyjnymi przewidywaniami, pierwsze
pisklê wyklu³o siê w nocy z 15. na 16. maja, czyli 35 dni
po z³o¿eniu pierwszego jaja. – Pocz¹tek wykluwania za-
notowa³ internauta o nicku Moloch o godz. 23.04, a 
o 1.30 by³o ju¿ pisklê wyraŸnie widaæ i s³ychaæ – poda³a
Eva Stets-Vithoulka, Polka mieszkaj¹ca w Grecji, bêd¹ca
(mimo pozornej, bo nieistotnej w Internecie, odleg³oœci)
cz³onkiem Po³udniowowielkopolskiej Grupy OTOP 
i moderatorem forum www.bocianyzprzygodzic.pun.pl.
Drugim moderatorem jest Czeszka Svetlana Vranova 
z Pardubic, co te¿ dobrze pokazuje miêdzynarodowy
charakter projektu. 

Pisklêta bocianów po wykluciu wa¿¹ 70-80 gramów,
s¹ zupe³nie nagie, nie maj¹ ustalonej termodynamiki cia-
³a, dlatego samica musi je nadal ogrzewaæ swoim cia³em.
Po kilkunastu dniach pokryj¹ siê puchem, a gniazdo
opuszcz¹ oko³o 55-65 dni po wykluciu, by wkrótce po
tym polecieæ w pierwsz¹ w ¿yciu podró¿ na zimowiska
do Afryki, pokonuj¹c do 10 tys. kilometrów! 

W ubieg³ym roku ze wszystkich 5 jaj w internetowym
gnieŸdzie wylêg³y siê pisklêta, ale dwa z nich zginê³y
(by³y to ciê¿kie chwile dla wielu wra¿liwych obserwato-
rów przekazu, ale jednoczeœnie nauka prawdziwych
praw przyrody), a w koñcu lipca gniazdo opuœci³y trzy
m³ode, co jest dobrym wynikiem. 

Projekt Blisko bocianów prowadzi Po³udniowowiel-
kopolska Grupa Ogólnopolskiego Towarzystwa Ochrony
Ptaków przy wspó³pracy Urzêdu Gminy Przygodzice, Te-
lekomunikacji Kolejowej TKTelekom, Telewizji Interak-
tywnej iTTv oraz Przedsiêbiorstwa Promax. 

Pawe³ T. Dolata 
koordynator projektu Blisko bocianów 

wiceprezes Zarz¹du OTOP Z
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Gniazdo na podgl¹dzie 

Bociany
online 
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Istniej¹ kierunki, takie jak pedagogika czy medycyna,
na których praktyki z oczywistych powodów istnia³y
zawsze. Swoje odpracowaæ musz¹ równie¿ przyszli

nauczyciele: – Kiedy wybra³am kurs pedagogiczny, przy-
pomnia³o mi siê, jak w liceum traktowaliœmy praktykan-
tów, którzy do nas przychodzili – wspomina Daria, stu-
dentka IV roku historii. – Zwykle byli bezradni wobec
¿artów, które sobie z nich robiliœmy. Na szczêœcie prak-
tyki odby³am w presti¿owym gimnazjum i sama siê zdzi-
wi³am, jak grzeczne i zainteresowane tematami by³y „mo-
je” dzieci – uœmiecha siê. Na wielu innych kierunkach,
praktykancki obowi¹zek pojawi³ siê wraz z wejœciem na
polski rynek wielkich koncernów i firm. Wœród studen-
tów ekonomii, zarz¹dzania czy informatyki za najlep-
szych pracodawców uchodz¹ m.in. Philip Morris, 
Protect&Gamble, Masterfoods Polska, Pricewaterhouse-
Coopers Polska, Coca Cola czy First&Young. Po nich
drzwi przed studentami otworzy³y polskie firmy i media
oraz urzêdy: – Zaczê³am od Instytutu Projektów Perso-
nalnych, potem by³y dwie gazety, telewizja, starostwo 
i jeszcze kilka innych miejsc – wylicza Kinga z politologii.

Dziœ „praktykuj¹” w³aœciwie wszyscy. Plusy praktyk ³a-
two wymieniæ: daj¹ szansê zdobycia nowych doœwiad-
czeñ, odkrycia... jak wygl¹da praca w wymarzonym zawo-
dzie i firmie, któr¹ upatrzy³ sobie student. A kreatywnoœæ i
dobre wype³nianie obowi¹zków zaowocowaæ mo¿e 
nie zawsze oczekiwan¹ propozycj¹: – Rok temu podczas
wakacji pracowa³am krótko w firmie zajmuj¹cej siê mo-
d¹. A w lutym by³y szef z³o¿y³ mi propozycjê pracy na
ca³y etat, gdy jedna z pañ zasz³a w ci¹¿ê i z³o¿y³a wy-
mówienie – opowiada o swoich doœwiadczeniach stu-
dentka socjologii Ma³gosia. – Kiedy ze wzglêdu na studia
musia³am odmówiæ, szef powiedzia³, ¿e zale¿y im na
mnie na tyle, ¿e do koñca nauki mogê pracowaæ na pó³
etatu! Ale s¹ i minusy: – Wszystkie praktyki, w których

uczestniczy³am, by³y bezp³atne i odbywa³y siê w wakacje
– zdradza Kinga. – To mordercze po³¹czenie dla biedniej-
szych studentów z ma³ych miejscowoœci – podkreœla. Bo
nie tylko nie otrzymuj¹ gratyfikacji finansowej, ale w do-
datku ponosz¹ koszty wynajmu pokoju i utrzymania.
Podczas gdy w tym samym czasie mogliby zarobiæ 
za granic¹ kilka tysiêcy z³otych. Sprytniejsi i na to maj¹
radê: – Poniewa¿ studiujê na interdyscyplinarnym kierun-
ku praktykê mogê odbyæ w³aœciwie w ka¿dej bran¿y 
– uœmiecha siê przebiegle Mateusz. – Co roku proszê in-
nego znajomego prowadz¹cego firmê, ¿eby wystawi³ mi

Poznaæ 
Bambrów

Romek Pucha³a, 
student III roku etnologii 
i antropologii kulturowej:
Obywa³em praktyki w poznañskim Muzeum Bam-
brów. Na moim kierunku nie ma obowi¹zkowych
praktyk, ale poniewa¿ co roku musimy zgromadziæ
okreœlon¹ iloœæ punktów z przedmiotów fakultatyw-
nych, czêsto z nich korzystamy. Praca nie by³a spe-
cjalnie porywaj¹ca, za plus oprócz punktów mogê
zapisaæ jedynie to, ¿e sporo dowiedzia³em siê o
Bambrach. Poza tym spêdza³em czas czytaj¹c na
krzese³ku gazety. Zw³aszcza „Przegl¹d Sportowy”,
bo akurat trwa³y pi³karskie Mistrzostwa Europy.
Kiedy przychodzi³y wycieczki dzieci, pokazywa³em
im, jak dzia³aj¹ ró¿ne sprzêty. Pilnowa³em te¿ sali,
w której znajdowa³y siê dusze od ¿elazek, bo wcze-
œniej zdarza³y siê ich kradzie¿e przez z³omiarzy.

Presja praktyk
Przy ich wyborze studenci kieruj¹ siê ró¿nymi motywacjami: koniecznoœci¹, 
chêci¹ zdobycia nowych doœwiadczeñ i wiedzy, a coraz czêœciej równie¿ strachem.
Absolwent, który nie mo¿e siê pochwaliæ praktykami odbytymi w okresie nauki, 
uchodzi za osobê niezaradn¹ i trudniej zdobyæ mu pracê.
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zaœwiadczenie o praktykach, na których w rzeczywisto-
œci wcale mnie nie by³o i lecê pracowaæ do Anglii. 

Studenci podkreœlaj¹, ¿e wyk³adowcy chêtnie id¹ im
na rêkê: zazwyczaj praktyki odbywaæ mo¿na w wybra-
nych przez siebie firmach, nawet na kierunkach, na
których uczelnia podaje swoje propozycje. Coraz czêœciej
praktyki realizuje siê równie¿ za granic¹. Z tej ostatniej
opcji chêtnie korzystaj¹, np. studiuj¹cy turystykê i rekre-
acjê: – W ubieg³ym roku pracowa³em przez trzy miesi¹-
ce na greckiej wyspie Rodos w niewielkim hoteliku –
chwali siê Grzegorz, student III roku. – Sam sobie tê
praktykê za³atwi³em jako... klient tego hotelu. W zamian
za jedzenie, miejsce do spania i przelot pracowa³em jako
kucharz, barman i recepcjonista. Nie spodziewa³em siê
pieniêdzy, ale gdy wyje¿d¿a³em, kierownik hotelu wy-
p³aci³ mi 600 euro – wspomina. Sytuacja na rynku pracy
sprawia, ¿e p³acenie za praktyki staje siê te¿ zwyczajem
w Polsce. – Odp³yw potencja³u ludzkiego do krajów Unii
Europejskiej, szczególnie na Wyspy Brytyjskie, zmusza
nas do dodatkowej gratyfikacji finansowej praktykantów
– przyznaje kierownik ds. zatrudnienia du¿ej podpoznañ-
skiej firmy. – W tym roku najlepsi mog¹ zarobiæ 1 tys. z³
za uczestnictwo w projekcie, a i tak mamy problemy 
ze znalezieniem chêtnych. 

Ewa Woziñska

£opat¹ 
i o³ówkiem

Maria Grabowska i Magda Nowak, 
studentki II roku archeologii:
Podczas piêciu lat nauki musimy odbyæ 4 miesi¹-
ce praktyk na wykopach. S¹ niezbêdne, bo teoria
czêsto bardzo ró¿ni siê od rzeczywistoœci. Pracê
za³atwia siê w ró¿ny sposób: samemu, szukaj¹c w
Internecie i korzystaj¹c z oferty przedstawionej
przez UAM. Kopiemy w kraju i za granic¹ – od Egip-
tu a¿ po Irlandiê. Praktyka praktyce nierówna, by-
waj¹ bardzo ciê¿kie i ca³kiem przyjemne. Za ka¿-
dym razem wi¹¿¹ siê jednak z wysi³kiem fizycznym
wykonywanym przez 6 dni w tygodniu (a we wrze-
œniu, gdy zamykamy sezon, nawet przez 7) przez
co najmniej 8 godzin. Oprócz machania ³opat¹ 
i pêdzelkiem sporz¹dzamy te¿ plany inwentaryza-
cyjne i rysunki. To odpowiedzialna praca, bo b³¹d
w metryczce mo¿e zmieniæ ca³¹ chronologiê stano-
wiska. S¹ te¿, oczywiœcie, przyjemne chwile, praca
jest bardzo integruj¹ca. Mo¿na te¿ zarobiæ, w Pol-
sce najwiêcej p³aci siê za prace ratunkowe na przy-
sz³ych autostradach: po odbyciu miesi¹ca bezp³at-
nej praktyki, za kolejny mo¿na dostaæ nawet 1,6
tys. z³. Przyjemna jest te¿ œwiadomoœæ, ¿e niekiedy
pracuje siê z autorytetami w dziedzinie archeolo-
gii i na s¹siednim stanowisku kopaæ mo¿e cz³o-
wiek, z którego podrêczników uczyliœmy siê 
w ci¹gu roku.

Biuro Karier
Biura Karier dzia³aj¹ na wiêkszoœci du¿ych pol-
skich uczelni. Biuro promocji zawodowej studen-
tów i absolwentów UAM codziennie zamieszcza na
swojej stronie nowe oferty pracy. Oprócz tego
organizuje miêdzyuczelniane Targi Pracy, prowadzi
równie¿ szkolenia dla osób poszukuj¹cych zatru-
dnienia. Jego dzia³alnoœæ z jednej strony s³u¿y po-
mocy studentom, z drugiej budowaniu wizerunku
uczelni wœród pracodawców i nawi¹zywaniu z nimi
wspó³pracy. Na stronie Biura znaleŸæ mo¿na 
zarówno oferty praktyk, jak i pe³nop³atnych zajêæ.
•• Strona Biura: www.biurokarier.amu.edu.pl
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Wszczytowym punkcie starañ o integracjê, o zbli-
¿enie polsko-niemieckie zauwa¿y³em, ¿e po-
g³êbiona refleksja nad ludzkim ¿yciem buduje

porozumienie miêdzy podzia³ami. W ludziach rodzi siê
empatia, wspó³odczuwaj¹ poniesione krzywdy. To jest
bardzo cenna rzecz. Pomyœla³em, ¿e warto pokusiæ siê o
spisywanie biografii, chocia¿by ze wzglêdów moralnych,
aby nie zosta³y zapomniane – mówi dr Krzysztof Wojcie-
chowski, prezes stowarzyszenia My life.

Pocz¹tki 
Pocz¹tki by³y trudne. Na og³oszenie o

poszukiwaniu chêtnych do spisywania
biografii odpowiedzia³y dwie osoby.
Ale przez pierwszy rok nie spisa³y
¿adnej. Obecnie wokó³ stowarzy-
szenia zgromadzona jest grupa
blisko 1000 osób, w tym m.in.
Polsko–Niemiecka Akademia Se-
niorów, cz³onkowie Uniwersyte-
tów Trzeciego Wieku. Powstaj¹
projekty, dziêki którym seniorzy
maj¹ okazjê m.in. nauczyæ siê ob-
s³ugi komputera, poznaæ podstawy
sztuki fotografowania czy porozma-
wiaæ przy kawie w Kawiarni Opowia-
dañ. 

Archiwum Losów Ludzkich liczy ok. 100
piêknie wydanych biografii i ponad 1000 materia³ów po-
chodz¹cych z gazet, a tak¿e nades³anych przez osoby z
zewn¹trz. My life posiada dwa portale internetowe (nie-
miecki i polski), dziêki którym ju¿ w przysz³oœci ka¿dy
bêdzie móg³ online do³¹czyæ swoj¹ biografiê. Jest te¿ za-
interesowanie spo³eczne. W tym roku stowarzyszenie zo-
sta³o nagrodzone w ramach niemieckiego programu 
Wybrane Miejsce 2007 roku, zosta³o wybrane spoœród
1500 kandydatów.

– Marzy nam siê – mówi dr Krzysztof Wojciechowski
– ¿e za 200 lat powstanie tutaj miejsce, w którym Europa
Œrodkowa bêdzie mia³a ca³y rezerwuar historii w liczbie
milionów biografii. Chcia³bym, aby by³ on odpowiednio
opracowany. To jest przecie¿ subiektywny ludzki œwiat,
który trudno przedstawiæ w postaci zobiektywizowanego
opracowania naukowego. 

Utrwalenie doœwiadczeñ 
My life jest wspólnym projektem Niemieckiego Stowa-

rzyszenia My Life Historia Opowiedziana i Fundacji na
rzecz Collegium Polonicum w S³ubicach. Mimo ¿e stowa-
rzyszenie dzia³a transgranicznie po obu stronach Odry,
jego siedziba mieœci siê w jednym miejscu – w bibliotece
CP, tam te¿ znajduje siê Archiwum Losów Ludzkich. 

Geneza stowarzyszenia jest z³o¿ona: z jednej strony u
jej podstaw le¿¹ troski natury politycznej, a mianowicie,

aby zbli¿yæ Polaków i Niemców, z drugiej jednak jest po-
trzeba utrwalania ludzkich losów. – Nasze spo³eczeñstwo
siê starzeje – mówi Wojciechowski – za 30-40 lat jego
lwi¹ czêœæ stanowiæ bêd¹ seniorzy, to w historii gatunku
sytuacja niespotykana. – Trzeba daæ starszym osobom
szansê, aby przekaza³y swoje doœwiadczenia generacyjne
– dodaje. 

Biografie 
Opracowanie jednej biografii trwa 2 tygodnie.

Jak na razie nie brakuje respondentów, zwy-
kle s¹ to osoby polecane poczt¹ pantoflo-

w¹. W du¿ej mierze biografie s¹ zbie-
rane w ramach projektów, np. 
„Z wrogów przyjaciele”, dziêki
któremu powsta³o ok. 20 ¿yciory-
sów polskich i niemieckich. Co
ciekawe, po stronie niemieckiej
projekt ten nazywa³ siê „Z obcych
przyjaciele”. Poprawnym poli-
tycznie Niemcom nie przechodzi-
³o przez gard³o okreœlenie „z wro-

gów”. Teraz w przygotowaniu jest
projekt o opozycjonistach po pol-

skiej i niemieckiej stronie w czasach
póŸnego socjalizmu. 
Dla potrzeb rozmowy wymyœlona zosta-

³a lista 90 pytañ. Wœród nich jest pytanie o za-
pachy dzieciñstwa. – Ludzie odpowiadaj¹, ¿e jest to za-
pach œwie¿o upieczonego chleba, zapach wypastowanej
pod³ogi – mówi Monika Barszczewska, koordynatorka
programu „Biograf”. Pytania s¹ po to, aby dobrze zacz¹æ,
ludzie zwykle na pocz¹tku czuj¹ siê skrêpowani, ale po
paru chwilach s¹ gotowi do opowiadania swoich losów. 

Wszystkie biografie maj¹ tak¹ sam¹ formê. Wydane s¹
w formie ksi¹¿kowej, ze zdjêciami, piêknie oprawione.
Wszystkie dostêpne s¹ w dwóch jêzykach: polskim i nie-
mieckim. Obecnie w archiwum znajduje siê oko³o 
100 biografii przygotowanych przez stowarzyszenie.

Respondenci
Stowarzyszenie zajmuje siê losami zwyk³ych ludzi. 

Z jednej strony s¹ to przesiedleñcy ze Wschodu, z dru-
giej wypêdzeni z dawnych terenów niemieckich. To
sprzyja pewnym prawid³owoœciom. W zgromadzonych
materia³ach ponad 60 procent stanowi¹ wspomnienia z
czasów wojny. Jest to dowód na to, ¿e dramatyczne hi-
storie zajmuj¹ w pamiêci najwiêcej miejsca. Takim przy-
k³adem jest biografia Harro Hessa – niemieckiego dzien-
nikarza, bardzo zaanga¿owanego w sprawy porozumie-
nia polsko-niemieckiego. Hess mia³ sielskie dzieciñstwo
w okupowanej £odzi, jednak po przegranej wojnie mu-
sia³ z niej uciekaæ. Jego biografia stanowi opis 100 dni
ucieczki i rozdyma siê na ca³e ¿ycie. – Niezale¿nie od 

My life – Historia opowiedziana 

Archiwum 
ludzkich losów 

Pogranicze 
jest miejscem, 

w którym historia 
bardzo zamiesza³a 

w ludzkich 
¿yciorysach
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tego, czy siê ucieka³o, czy by³o mordowanym, to wspo-
mnienia, œwiaty maj¹ subiektywny ciê¿ar, który jest po-
równywalny – mówi Wojciechowski. – Dlatego z Niem-
cami trzeba rozmawiaæ powa¿nie – dodaje. 

Co ciekawe, w archiwum nie ma biografii, w której by-
³aby mowa o nienawiœci do Niemców, natomiast s¹ histo-
rie, w których ludzie po latach, poznaj¹c s¹siadów zza
Odry, zaczynali anga¿owaæ siê w porozumienie obu naro-
dów. Po drugiej stronie natomiast zdarzaj¹ siê wspomnie-
nia opowiadane po raz pierwszy od czasów wojny. Niem-
cy maj¹ w tym wzglêdzie pewn¹ blokadê. W rodzinach
mê¿czyŸni nie opowiadali tego, co dzia³o siê na froncie,
jak przetrwali okres niewoli. Na tej p³aszczyŸnie opowia-
dane historie zaczê³y pe³niæ funkcjê terapeutyczn¹. 

Biografie 
dwuznaczne moralnie 
– Nigdy nie oceniamy swoich rozmówców. Mo¿e w³a-

œnie dlatego ludzie odpowiadaj¹ tak szczerze. ¯ycie ludz-
kie jest wystarczaj¹co d³ugie, aby nie byæ jednoznaczne i
zbyt d³ugie, ¿eby nie by³o dwuznaczne – mówi Wojcie-
chowski. – W archiwum znajduje siê historia ¿ycia pew-
nego Œl¹zaka, który przez przypadek – jako 14-letnie
dziecko – trafi³ do Hitlerjungend i zosta³ m³odym hitle-
rowcem. W trakcie wojny jako niemiecki ¿o³nierz walczy³

przeciw Rosjanom, po czym trafi³ do niewoli. Po wojnie
wróci³ do Niemiec i tam zosta³ nauczycielem jêzyka pol-
skiego. Napisa³ kilka znanych podrêczników do nauki
polskiego dla cudzoziemców. Dosta³ te¿ odznaczenie
Sprawiedliwy wœród Narodów Œwiata, poniewa¿ w trak-
cie wojny pomóg³ rodzinie ¿ydowskiej wydostaæ siê z
Niemiec. 

I b¹dŸmy teraz m¹drzy, jak go oceniæ? Historia jest ja-
sna tylko na poziomie abstraktów, w których naród wal-
czy z narodem. Ale jak siê schodzi na poziom jednostek,
to wszystko siê rozmywa, miesza siê – i to jest prawda,
któr¹ chcemy przekazaæ. 

Kto interesuje siê 
biografiami? 

Archiwum Losów Ludzkich najbardziej zainteresowa-
ni s¹ dziennikarze – g³ównie po stronie niemieckiej. Bio-
grafie s¹ gromadzone i udostêpniane tylko na miejscu i
za zgod¹ w³aœcicieli. Jeœli jest pozwolenie, wówczas ka¿-
dy mo¿e je zobaczyæ, przeczytaæ. – To wspania³y mate-
ria³ na artyku³y czy s³uchowiska radiowe – przekonuje
Wojciechowski. W przysz³oœci archiwum bêdzie zapew-
ne nieocenionym Ÿród³em informacji dla politologów, hi-
storyków, etnologów itp. 

Biografie s¹ te¿ czytane w ramach organizowanych
przez stowarzyszenie imprez.

Plany na przysz³oœæ 
Stowarzyszenie planuje ostro¿nie. Obecnie ma proble-

my, aby zdobyæ 700 z³ na t³umaczenia. Nie ma te¿ sta³ych
etatów, choæ s¹ osoby, które w stowarzyszeniu dzia³aj¹
od pocz¹tku. Szukaj¹c okreœlenia dla stylu pracy My life,
Wojciechowski mówi, ¿e jest to ci¹g³y wysi³ek zdobywa-
nia pieniêdzy i koncypowania projektów. Plany jednak
s¹ i to nie byle jakie: miliony ¿yciorysów za 50 lat, nowa
siedziba, najlepiej statek p³ywaj¹cy po Odrze, tak, aby by³
ogólnodostêpny zarówno dla Polaków, jak i Niemców.
Poza tym trzeba doprowadziæ do zmian w mentalnoœci
spo³ecznej, tak, aby spisywanie biografii sta³o siê elemen-
tem kultury codziennej. Tak, aby nikogo nie dziwi³o, ¿e
dziadek w pewnym momencie ¿ycia spisuje swój ¿ycio-
rys i obdarowuje nim bliskich.

Magdalena Zió³ekZ
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Od kiedy m³odego ch³opaka urodzonego w Radli-
nie, pod Jarocinem, pobieraj¹cego nauki w Li-
ceum Jarociñskim zaczê³a fascynowaæ nasza sta-

ra Ziemia i jej wnêtrze – trudno powiedzieæ. W liceum
mia³ trzy pasje. Wychowanie fizyczne – gra³ w siatków-
kê, zdobywa³ przyjació³, kolegów, bo w³aœnie w sporcie
naj³atwiej pokonywaæ jakieœ bariery nieufnoœci, uczyæ siê
wspó³dzia³ania. Poci¹ga³a go te¿ historia, fizyka. 

Czy te sympatie spotka³y siê potem, zrealizowa³y w
geologii, któr¹ wybra³ i której studiowanie rozpocz¹³ we
Wroc³awiu? I owszem. Stanis³aw Lorenc potrafi³ znaleŸæ
dla nich wspólny mianownik. Geolog, to ktoœ, kto du¿o
pracuje fizycznie w terenie: wspina siê, przerzuca kamie-
nie, wali m³otem... Tak wiêc tê¿yzna fizyczna jest nie-
odzowna. A historia? Czym¿e jest historia naszych kilku
wieków wobec historii Ziemi, ze swoimi 4 miliardami lat,
500 milionami od czasu, kiedy pojawi³o siê na niej ¿ycie?
No i fizyka. Tu mo¿e niekoniecznie ona sama siê przyda-
³a, ile raczej interdyscyplinarny sposób patrzenia, jakiego
nauczy³ Stanis³awa Lorenca jego nauczyciel fizyki z li-
ceum. 

••Czterdzieœci lat 

– Kiedy patrzê ma moje zdjêcia sprzed 40 lat i porównu-
jê z tym obrazem, który teraz widzê w lustrze, myœlê, ¿e
czterdzieœci lat to du¿o, to doœæ du¿o... Ale kiedy zasta-
nowiæ siê nad wydarzeniami, które w tym czasie mia³y
miejsce, nad prze¿yciami – wtedy siê to wszystko skraca.
Od chwili, kiedy cz³owiek zacz¹³ studiowaæ, robiæ dokto-
rat; kiedy za³o¿y³ rodzinê; potem Wroc³aw: doktorat,
œlub, zosta³ ojcem córki, doktorat... Wszystko to tak prze-
biega³o, ¿e ledwo siê cz³owiek obejrza³ i... habilitacja,
prze¿ycia stanu wojennego, przenosiny do Poznania.
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W jubileuszowym kontekœcie 

¯ycie
wed³ug 

Lorenca
Jubileusze to moment, w którym warto 

i trzeba spojrzeæ za siebie. 
Choæby po to, by „z myœl¹ o przesz³oœci, 

ku przysz³oœci siê sk³oniæ”. 
Z gronem profesorów-jubilatów 

(na zdjêciu obok) spotka³ siê rektor, 
prof. Stanis³aw Lorenc. 

By³y podziêkowania, mi³e s³owa, gratulacje. 
Ale tak naprawdê – to ca³ej prawdy 

podczas spotkania nie powiedziano. 
Rektor Lorenc nie przyzna³ siê, ¿e on sam
te¿ jest jubilatem. „„CCzztteerrddzziieessttoollaattkkiieemm””..
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Zdarzy³o siê wówczas tyle rzeczy, które teraz w pamiêci
zlewaj¹ siê i w jedno... Funkcje rektora, prorektora, wy-
jazdy, wyprawy. Gdyby detalicznie zliczyæ to wszystko,
to 40 lat wyda siê bardzo d³ugim okresem, miesza siê po-
jêcie niedawno, kiedyœ... 

••Miary czasu 

– Punktem odniesienia mo¿e byæ Ziemia, jej dzieje. Cza-
sem zasypywany sprawami „bardzo wa¿nymi”, które
podsuwa ¿ycie, myœlê sobie, dlaczego cz³owiek, gatunek
homo sapiens, jeden z iluœ tam gatunków ¿yj¹cych na
Ziemi tak uparcie s¹dzi, ¿e jest w dziejach planety tak
wa¿nym.

••Pokora 

– Jesteœmy elementem natury. Uwa¿amy, ¿e opanowali-
œmy œwiat i jego prawa. To oczywiœcie nieprawda, która
jawi siê wyraŸnie w obliczu natury, jej zjawisk.

••Odpowiedzialnoœæ 

– To trudne. Bo bycie odpowiedzialnym za innych, za
wydarzenia, decyzje... ogranicza. Nie pozwala na wszyst-
ko, ka¿e wa¿yæ, zastanawiaæ siê, wybieraæ. I to tak, aby
nie zaszkodziæ otoczeniu, ¿eby by³o najbardziej przysta-
walne do otoczenia. 

Czasami trochê zazdroœnie patrzê na szalone pomys³y,
na osoby, które potrafi¹ daæ siê porwaæ wirowi, bez
wzglêdu na to, co bêdzie dalej. 

Jestem zdania, ¿e w pewnym sensie najbardziej odpo-
wiedzialn¹ pracê ma ktoœ, kto... sortuje ziemniaki. Przy
ka¿dym z nich musi bezb³êdnie odró¿niæ i orzec, czy jest
on dobry czy z³y. I musi ponieœæ tego konsekwencje, czy-
li wrzuciæ ziemniak na odpowiedni¹ stertê. Tak, wybory
miêdzy tym co dobre, tym co z³e s¹ trudn¹ umiejêtnoœci¹
czy nawet sztuk¹. Czy mo¿na siê jej zwyczajnie nauczyæ?
Jak, od kogo? 

••Zarz¹dzanie nauk¹ 

– To bardzo skomplikowana rzecz, bo naukê tworz¹ in-
dywidualnoœci. One s¹ mniejszoœci¹, ale odgrywaj¹ wiel-
k¹ rolê. Kierowanie nauk¹ to delikatna sprawa, nie wol-
no zaprzepaszczaæ poczynañ, które s¹ generowane przez
indywidualistów. Ale równoczeœnie, zarz¹dzaj¹c nauk¹,
trzeba dbaæ o to, ¿eby te indywidualne impulsy w³¹cza-
³y siê w ca³oœæ dzia³ania. 

••Granice 

– S¹ zawsze; kompetencji, wyrozumia³oœci. Myœlê jednak,
¿e granice nie s¹ wytyczane raz na zawsze. Po sobie widzê,
¿e z biegiem czasu granice wyrozumia³oœci przesuwaj¹ siê,
rozszerzaj¹. Cz³owiek dopuszcza ró¿ne punkty widzenia.

Staram siê tak dzia³aæ, ¿eby granice mojej wyrozumia³oœci
nie ogranicza³y niczyjej swobody. To wa¿ny temat. 

••Poczucie dna 

– Œwiadomoœæ dna jest bardzo w ¿yciu potrzebna. Mówi
siê, ¿e „dotyka siê dna, coœ poni¿ej dna”. Wyznacza gra-
nice. Ale dno dla mnie jest i z innych powodów bardzo
interesuj¹ce: dno oceaniczne, którego niejednokrotnie
dotyka³em To miejsce, gdzie stykaj¹ siê dwa ogromne
¿ywio³y: ogieñ i woda. I w tym miejscu niekiedy poja-
wia siê cz³owiek. Wtedy czuje siê podziw, pokorê, po-
czucie swego miejsca. To trwa chwilê, ale w pamiêci
ona nie mija.

••Etyka 

– Uwa¿am, ¿e tê wiedzê etyczn¹, moraln¹ cz³owiek zdo-
bywa nieustannie. Nigdy to zdobywanie siê nie koñczy.
Nauczycielem jest ¿ycie. Fakt, podsuwa ono swoich roz-
maitych pos³añców. W rodzinie, w szkole, na studiach, w
kontaktach miêdzy ludŸmi. Trzeba ich nie przegapiæ,
uwa¿nie s³uchaæ, braæ co najlepsze. 

••Decyzje

– Wiele lat trzeba by³o, zanim nabra³em, choæby umiar-
kowanego zaufania do swoich w³asnych decyzji. Chyba
wiêc ju¿ mogê powiedzieæ, ¿e w tej chwili szalonego b³ê-
du (mo¿e w szczególnych przypadkach, których dziœ na-
wet nie umiem sobie wyobraziæ) bym nie pope³ni³. Nadal
uwa¿am, ¿e ¿ycie, podejmowanie w nim istotnych decy-
zji, to znacznie trudniejsza sprawa, ni¿ nauczenie siê kil-
ku zasad, których trzeba przestrzegaæ w nauce. Nauka
rozró¿niania z³ego od dobrego to... supernauka. 

••Kamienie 

Studia ukoñczy³ zdaniem egzaminu magisterskiego w
1967 roku. Podj¹³ pracê na Uniwersytecie Wroc³awskim,
w Zak³adzie Mineralogii i Petrografii, pod kierunkiem
profesora Maœlankiewicza, wybitnego znawcy kamieni
szlachetnych, zw³aszcza brylantów. 

Profesor S. Lorenc raczej zajmowa³ siê pierwszymi
wierceniami g³êbokimi, poszukuj¹c na tak zwanym Ni¿u
Polskim z³ó¿ ropy naftowej i gazu ziemnego. Wspó³pra-
cowa³ z przedsiêbiorstwami poszukiwawczymi w Pile, w
Zielonej Górze; by³ jednym z pierwszych, którzy pisali
prace o strukturach rafopodobnych w okolicach ¯migro-
du, Koœciana, na których to potem ropê i gaz odkryto (za
te badania uzyska³ tytu³ doktora).

Co do kamieni, to kamieniem wybranym jako szczê-
œliwy sta³ siê dla profesora Lorenca marmur – ska³a wa-
pienna szlachetnie zmetamorfizowana, z ³upkami mie-
dzionoœnymi. Bada³ go w Niemczech, potem w Górach
Kaczawskich. Œwiatow¹ renomê zyska³ z czasem jako ba-
dacz dna oceanicznego. Jako jedyny Polak uczestniczy³
w miêdzynarodowych badaniach dna w strefach wulka-
nicznych. Nale¿y do miêdzynarodowej grupy badaj¹cej
rozwój szelfu wietnamskiego i sundajskiego. Podczas kil-
ku rejsów na po³udniowym Pacyfiku, Oceanie Indyjskim,
Morzu Po³udniowochiñskim zgromadzi³ unikatowy i bez-
cenny materia³ skalny.

••Zasady 

– Mam, jak s¹dzê, przydatne tu predyspozycje do koja-
rzenia ludzi i wydarzeñ, mam kilka hase³–zasad, na przy-
k³ad: je¿eli siê nie ma nic do powiedzenia, to siê nie
mówi; ¿e wszystko trzeba robiæ jak najproœciej, ale nie
proœciej. 

Jolanta Lenartowicz
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• • Zwieñczeniem, bardzo interesuj¹cych, trzech filhar-
monicznych wieczorów kameralnych w Auli Novej
(Akademia Muzyczna), podczas których wykonano
wszystkie tria fortepianowe Ludwiga van Beethove-
na, by³ wystêp „European Fine Arts Trio” w sk³adzie:
skrzypek Tomasz Tomaszewski (Polska), wioloncze-
listka Pi-Chin Chien (urodzona na Tajwanie) i piani-
sta Francois Killian (Francja) w auli UAM (11. V) 
w Koncercie potrójnym Beethovena. Niestety, s³u-
chacze zafascynowani piêknem kameralistyki miê-
dzynarodowego zespo³u raczej rozczarowali siê zbyt
ma³¹ spójnoœci¹ brzmienia i form¹ interpretacji soli-
stów w powszechnie znanym dziele z orkiestr¹.
Prawdopodobnie – zmêczeniem muzyków Beetho-
venowskim maratonem nale¿y t³umaczyæ te¿ ma³o
satysfakcjonuj¹cy bis w postaci czêœci jednego 
z 11 opusów owego cyklu. Próbowaliœmy zatem
koncentrowaæ uwagê na I Symfonii Gustava Mahle-
ra, któr¹ po latach odwa¿yli siê znów zagraæ filhar-
monicy, pod doœæ czêsto ostatnio goszcz¹cym u nas
dyrygentem Rados³awem Szulcem. Ju¿ sam fakt
zmierzenia siê z tym dzie³em trzeba odnotowaæ 
z szacunkiem. Wprowadzenie do koncertu wyg³osi-
³a Halina Lorkowska. 

• • 18. maja – w dniu urodzin Karola Wojty³y – Filharmo-
nia Poznañska w szczególny sposób odwo³a³a siê do

pamiêci o polskim Papie¿u. Dyrektor Wojciech Nen-
twig po prostu zamówi³ u Zbigniewa Kozuba stosow-
ny utwór. Kompozytor, autor muzyki do filmu telewi-
zyjnego „Pielgrzym”, uczyni³ z pierwowzoru „autono-
miczn¹” – jak sam to okreœla – pozycjê. Jej prawyko-
naniu towarzyszy³y obrazy filmowe. A poprzedzi³o
poruszaj¹ce s³owo Marka Dy¿ewskiego o sztuce mu-
zycznej retoryki Jana Paw³a II. Tego wieczoru filhar-
monicy przypomnieli te¿ postaæ swego patrona – Ta-
deusza Szeligowskiego (1896– 1963), prezentuj¹c je-
go Koncert fortepianowy, powsta³y w 1939 r. Solist¹
by³ Bogdan Czapiewski, œwietny pianista z Gdañska
i jego b³yskotliwej interpretacji nade wszystko za-
wdziêczamy ciekawe odnowienie kontaktu z kom-
pozytorem, który w powojennym Poznaniu pozosta-
wi³ wiele trwa³ych œladów, nie tylko twórczych. Po
przerwie zabrzmia³y dwa dzie³a Jeana Sibeliusa, naj-
wiêkszego fiñskiego twórcy póŸnego romantyzmu:
„Pieœñ wiosenna” i szczególnej wartoœci V Symfonia.
Dyrygowa³ Jerzy Maksymiuk.

• • Po ci¹gle jeszcze wspominanym, kwietniowym Kon-
cercie Poznañskim ze zgo³a sensacyjnym wystêpem
polskiego œpiewaka Piotra Becza³y, dot¹d prawie w
Polsce nieznanym, 378. program tego cyklu (26. V)
równie¿ dostarczy³ niema³o wra¿eñ. Zrazu wcale nie
muzycznych. Mimo 30-stopniowego upa³u, s³ucha-

Aula koncertowa

Literatura austriacka w damskim wyda-
niu i jej najró¿niejsze aspekty by³y
tej wiosny przedmiotem dwu-

dniowej miêdzynarodowej konfe-
rencji z udzia³em polskich i au-
striackich literaturoznawców. 

Zorganizowana w dniach 19-
20 kwietnia pod has³em „Archi-
tektura kobiecoœci. Konstruowa-
nie to¿samoœci w twórczoœci
wspó³czesnych pisarek austriac-
kich” sta³a siê okazj¹ do szerokiej
wymiany pogl¹dów i polemik lite-
rackich. Jej organizatorzy – Instytut
Filologii Germañskiej – Zak³ad Litera-
tury i Kultury Austriackiej z ramienia
poznañskiego Uniwersytetu, Austriackie
Forum Kultury z Warszawy oraz Austriacki
Oœrodek Kultury UAM w Poznaniu zadbali o zgrabne
ramy organizacyjne w trakcie i poza czasem obrad,
³¹cznie z wieczorem na Starym Rynku. 

Tematyka konferencji objê³a z jednej strony pog³êbio-
ne spojrzenie na twórczoœæ wybranych autorek – Barba-
ry Frischmuth, Marlene Streeruwitz, Evelyn Schlag, El-

friede Kern czy te¿ noblistki Elfriede Jelinek.
Z drugiej strony podjê³a w¹tki istoty ko-

biecej ekspresji, pytania o to¿samoœæ i
uwarunkowania kobiety pisz¹cej
oraz stereotypy jej postrzegania,
zagadnienia zmys³owoœci, akcep-
tacji, ograniczeñ i tabu w literatu-
rze, przybli¿aj¹c ró¿ne elementy
owej tytu³owej architektury ko-
biecoœci, od kobiety-wampa po
kobietê-matkê, a wszystko to na
podstawie szerokiego spektrum

twórczoœci wspó³czesnych pisarek
austriackich i nie tylko. 
W obradach tocz¹cych siê w jêzy-

ku niemieckim udzia³ wziêli wybitni
specjaliœci literaturoznawcy z polskich i

austriackich oœrodków germanistycznych. Ze
strony austriackiej wyst¹pienia zaprezentowa³y: prof. dr
Konstanze Fliedl z Salzburga i dr Hildegard Kernmayer
z Grazu; z polskiej – prof. Bo¿ena Ho³uj (Warszawa), dr
Alina Kuzborska (Olsztyn), dr Joanna £awnikow-
ska–Koper (Czêstochowa), dr Monika Szczepaniak
(Bydgoszcz), dr Anna Rutka (Lublin), dr Artur Pe³ka

O „architekturze kobiecoœci” 

Od kobiety-wampa 
po kobietê-matkê, 

a wszystko to 
na podstawie 

szerokiego spektrum
twórczoœci 

wspó³czesnych pisarek
austriackich i nie tylko
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cze w komplecie przybyli do auli i bodaj po raz
pierwszy na tak¹ skalê mogli oceniæ, czym dla tego
magicznego miejsca sta³a siê... klimatyzacja. Bez niej,
zapewne du¿o trudniej by³oby tego popo³udnia w
pe³ni rozkoszowaæ siê nadzwyczajnym urokiem mu-
zyki, jak¹ zaprezentowa³ najpierw Marcus Groh, 
37-letni pianista niemiecki, m.in. zwyciêzca w 1995 r.
Konkursu im. Królowej El¿biety w Brukseli. Prze-
piêknie zagra³ s³ynny Koncert Griega, od pierwsze-
go do ostatniego dŸwiêku w spójnoœci z dyrygentem
i orkiestr¹, nie zapominaj¹c o ¿adnym z niezliczo-
nych detali tego pozornie ³atwego w odbiorze a jak-
¿e g³êbokiego utworu. Dowodem wielkiej muzykal-
noœci i wra¿liwoœci solisty, owacyjnie nagrodzonego,
by³o te¿ dodane na bis, rozmarzone Intermezzo
Brahmsa. Du¿e i w pe³ni zas³u¿one brawa od pu-
blicznoœci Koncertów Poznañskich otrzyma³ te¿ ko-
lejny raz dyrygent £ukasz Borowicz – za starannie
wypracowane i efektownie przedstawione przeboje
muzyki ba³kañskiej: Rapsodiê wêgiersk¹ nr 1 Feren-
ca Liszta, Rapsodiê rumuñsk¹ A–dur George`a Ene-
scu i Tañce z Galanty Zoltana Kodalya, a na samym
pocz¹tku – utwór swego mistrza Bogus³awa Madeya
– „Valse en Rondeau”, niestety, niedawno zmar³ego
dyrygenta, kompozytora, pianisty i pedagoga, który
w 1959 r., po studiach w ówczesnej poznañskiej
PWSM, na estradzie auli UAM zadebiutowa³ jako ar-
tysta wszechstronny. Do pe³ni, bogatego we wra¿e-
nia wieczoru, swoje „trzy grosze” informacji, komen-
tarza i ¿artu dorzuci³ – jak zwykle z wdziêkiem –
Krzysztof Szaniecki. 

• • Do grona organizatorów ¿ycia muzycznego coraz ak-
tywniej w³¹cza siê Fundacja „Apollo”. Firmowany
przez ni¹ koncert (27. V) orkiestry „Sinfonietta Polo-
nia”, z³o¿onej z m³odych muzyków Warszawy, Wro-
c³awia, Poznania i Bostonu, a której twórc¹ jest
Cheung Chau, amerykañski dyrygent chiñskiego po-
chodzenia, okaza³ siê wydarzeniem. Jego autorem
by³ w pierwszym rzêdzie Colin Carr, fenomenalny

wiolonczelista, wystêpuj¹cy na najs³ynniejszych estra-
dach ze znakomitymi zespo³ami i dyrygentami, rów-
noczeœnie profesor Królewskiej Akademii Muzycznej
w Londynie. Zagra³ dwa wielkie przeboje: „Kol Ni-
drei” Maxa Brucha i Wariacje na temat rokoko Piotra
Czajkowskiego. Program oprawi³y popularne dzie³a
orkiestrowe: Cztery eseje Tadeusza Bairda i Symfonia
„Szkocka” Felixa Mendelssohna-Bartholdy`ego.

• • Doroczny Dzieñ Dziecka sta³ siê okazj¹ a¿ dwóch
specjalnych zdarzeñ muzycznych w auli, adresowa-
nych do najm³odszych melomanów, którzy t³umnie
wype³nili jej wnêtrze. Filharmonicy (1. VI) pod dyr.
Rados³awa Szulca, przesz³o dwie godziny próbowa-
li opanowaæ audytorium w wieku od lat 5 do 105.
Najlepszy by³ pocz¹tek – z „Symfoni¹ dzieciêc¹” Le-
opolda Mozarta i pomys³em zaproszenia do jej od-
tworzenia tak¿e s³uchaczy, wiekiem odpowiadaj¹-
cych tytu³owi utworu. Trudniej przyswajano Suitê ze
„Œpi¹cej Królewny” Czajkowskiego w wersji forte-
pianowej na 4 rêce w wykonaniu sióstr Anny i Ines
Walachowski, znanego zw³aszcza w Niemczech du-
etu, rodem z Wroc³awia. A jeszcze wiêksze proble-
my (orkiestrze i sporej czêœci publicznoœci) sprawia-
³o 40-minutowe skupienie siê nad Symfoni¹ „Pasto-
raln¹” Beethovena.

• • Natomiast w niedzielne popo³udnie (3. VI) Agnie-
szka Duczmal ze swym „Amadeusem” zaledwie w
godzinie – chyba efektowniej i efektywniej – zaba-
wi³a muzyk¹ podobnie ekspresyjn¹ widowniê. T¹
sam¹ „Symfoni¹ dzieciêc¹” (tyle ¿e przypisan¹ Mi-
chaelowi Haydnowi), a przede wszystkim – „Karna-
wa³em zwierz¹t” Camille'a Saint–Saënsa z pianistami
prof. Andrzejem Tatarskim i 16–letni¹ King¹ Miko³aj-
czak oraz z grup¹ uczniów Ogólnokszta³c¹cej Szko-
³y Baletowej w kunsztownych kostiumach. Uk³ad
choreograficzny (na miarê warunków auli) owej
„Wielkiej Fantazji Zoologicznej” opracowa³ Miros³aw
Ró¿alski. (rp)

(£ódŸ) i poznañskie germanistki dr Joanna
Drynda i dr Justyna Krauze–Pierz. Nie
zabrak³o wyst¹pienia dr. Waltera Marii
Stojana – dyrektora Austriackiego
Forum Kultury z Warszawy, g³os
zabrali te¿ lektorzy austriaccy mgr
Christof Totschnig (Toruñ) i dr
Helmut Hofbauer (Wroc³aw). 

W podwójnej roli wyst¹pi³a
dr Monika Wogrolly zarówno
prezentuj¹c referat, jak i w³asn¹
twórczoœæ podczas wieczoru au-
torskiego, wbudowanego w pro-
gram pierwszego dnia konferencji.
Pochodz¹ca z Grazu autorka (rocz-
nik 1967), absolwentka germanistyki i
studiów filozoficznych na Uniwersytecie
w Grazu, pisarka, dziennikarka, uhonorowana
licznymi nagrodami i stypendiami literackimi, przed-
stawi³a fragmenty swych powieœci. O¿ywiona dyskusja
towarzysz¹ca obradom jak równie¿ w kuluarach do-
wiod³a ¿ywego zainteresowania tematem i potrzeby
podobnych inicjatyw na przysz³oœæ. Konferencji towa-
rzyszy³a wystawa literacka zatytu³owana „Autorki, pi-

sarki, poetki austriackie: panorama literatu-
ry najnowszej”. Jej uroczystego otwarcia

dokona³ w pi¹tek 20 kwietnia dyrek-
tor Biblioteki Uniwersyteckiej, dr
Artur Jazdon wraz z kierownikiem
Austriackiego Oœrodka Kultury,
mgr Bernadet¹ Sturzbecher. „Po-
lak – Austriak dwa bratanki” –
tak trawestuj¹c znane powie-
dzenie dyr Jazdon nawi¹za³ do
d³ugoletniej dobrej wspó³pracy
w dziedzinie rozwijania pol-

sko–austriackich kontaktów. Wy-
stawa zorganizowana przez Au-

striacki Oœrodek Kultury UAM we
wspó³pracy z Bibliotek¹ Uniwersytec-

k¹ UAM w holu Biblioteki Uniwersytec-
kiej zaprezentowa³a twórczoœæ zarówno zna-

nych i uznanych pisarek takich jak: Barbara Frisch-
muth, Ingeborg Bachmann, Elfriede Jelinek, jak i
przedstawicielek najm³odszego pokolenia, wœród nich,
np. Moniki Wogrolly, Kathrin Röggla czy te¿ Marlene
Streeruwitz, a wszystko to ze zbiorów Austriackiego
Oœrodka Kultury UAM. Aleksandra Wiœniewska

  w austriackim kontekœcie

„Polak – Austriak 
dwa bratanki”
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ci Adam Ska³kowski nale¿a³ do licznego „zaci¹gu”

naukowców o kresowych korzeniach, którzy w
1919 roku tworzyli przysz³y UAM. Urodzi³ siê bo-

wiem we Lwowie 30 wrzeœnia 1877 roku w rodzinie
wziêtego adwokata Tadeusza Ska³kowskiego, uczestnika
powstania styczniowego. Pocz¹tkowo nauki pobiera³ w
domu, by w wieku 13 lat wst¹piæ do IV Gimnazjum Kla-
sycznego we Lwowie. W 1896 roku zdawszy maturê, roz-
pocz¹³ studia na Uniwersytecie Jana Kazimierza na fakul-
tecie prawno–politycznym i kontynuowa³ na fakultecie fi-
lozoficznym. Wówczas pozna³ te¿ Szymona Askenazego,
który wywar³ du¿y wp³yw na rozwój zainteresowañ m³o-
dego naukowca. Ska³kowski pozosta³ na uczelni, a wie-
dzê o historii Europy poszerza³ podczas wyjazdów do
Getyngi, Berlina i Pary¿a (gdzie zatrudni³ siê jako nauczy-
ciel w szkole polskiej). Pracê doktorsk¹ obroni³ w 1906 r.
pod kierunkiem prof. Askenazego, a jej tematem by³ ¿y-
ciorys gen. Jana Henryka D¹browskiego, jednej z ulubio-
nych postaci historycznych Ska³kowskiego. W nastêp-
nych latach pracowa³ w ró¿nych lwowskich instytucjach,
m.in. odbywa³ praktykê w Bibliotece Uniwersyteckiej. 
W latach 1903-1910 oficjalnie pracowa³ w gimnazjum,
którego sam by³ wychowankiem. W rzeczywistoœci jed-
nak¿e nadal przebywa³ w Pary¿u, a d³ugotrwa³e badania
tamtejszych archiwaliów sta³y siê podstaw¹ rozprawy ha-
bilitacyjnej o Legionach polskich (praca obroniona 
w 1913 r.). Przez kolejne szeœæ lat z wyj¹tkiem okresów
wojennej zawieruchy, która dotknê³a Lwów w roku 1914 
i l. 1918–1919, prowadzi³ wyk³ady na Uniwersytecie
Lwowskim. Cieszy³ siê te¿ szczêœciem rodzinnym u boku
¿ony Antoniny, córki s³awnego Miriama Przesmyckiego
oraz dzieci El¿bietki i Tadeusza. 

W 1919 roku przenosi siê Ska³kowski do Poznania,
gdzie obejmuje stanowisko profesora historii nowo¿ytnej i
prowadzi wyk³ady z dziejów Francji. Rodzinê spotyka jed-
nak cios: wkrótce po przyjeŸdzie umiera ¿ona Antonina.
Jednak ju¿ w 1920 r. Adam Ska³kowski poœlubia nauczy-
cielkê Stanis³awê Karpiñsk¹. 19 listopada 1920 roku zosta-
je profesorem nadzwyczajnym, a w rok póŸniej zwyczaj-
nym. Przez ca³e dwudziestolecie miêdzywojenne pozosta-
je kierownikiem Katedry Historii Nowo¿ytnej. Napisaæ, ¿e

jego zajêcia cieszy³y siê powodzeniem u studentów, to
ma³o. Archiwa potwierdzaj¹, ¿e na wyk³ady profesora cho-
dzi³o nawet po kilka razy wiêcej studentów ni¿ na zajêcia
jego kolegów. Ska³kowski przyci¹ga³ m³odzie¿ swobod¹
myœlenia. Nie bêdzie przesad¹ stwierdzenie, ¿e œmia³oœci¹
s¹dów historycznych wyprzedzi³ swoj¹ epokê. Krytykowa³
m.in. Koœciuszkê, jednego z bohaterów panteonu narodo-
wego, co poczytywano mu nieomal za bluŸnierstwo.
Twierdzi³, ¿e by³a to postaæ nieudaczna i mierny wódz,
któremu wybitnie pomog³y zbiegi okolicznoœci. Z drugiej
strony broni³ ostatniego króla Rzeczypospolitej Stanis³awa
Augusta Poniatowskiego, argumentuj¹c, ¿e oceniany jest
zbyt surowo i w oderwaniu od realiów, w jakich przysz³o
mu panowaæ. Spuœcizna naukowa prof. Ska³kowskiego
obejmuje prace g³ównie dotycz¹ce XVIII i XIX wieku, ze
szczególnym uwzglêdnieniem epoki napoleoñskiej. W la-
tach 1921–1929 ukaza³y siê IV tom „Korespondencji ks.
Józefa Poniatowskiego”, w 1927 roku monografia „Józef
Wybicki 1747–1795”, a w 1924 roku wywo³uj¹ca najwiêcej
kontrowersji praca: „Koœciuszko w œwietle nowszych ba-
dañ”. Opublikowa³ równie¿ prace o wybitnych Wielkopo-
lanach, m.in. Józefie Su³kowskim. Dziœ prace Adama Ska³-
kowskiego z regu³y nie s¹ jednak wznawiane. 

Spoœród studentów uczêszczaj¹cych na seminaria
prof. Ska³kowskiego wyros³o ca³e pokolenie, preferuj¹ce
badania monograficzne, co równie¿ poczytuje siê Ska³-
kowskiemu za zarzut. Ska³kowski udziela³ siê w instytu-
cjach naukowych, od 1930 r. zwi¹zany by³ z PAU, dzia³a³
w PTPN, gdzie pe³ni³ funkcjê przewodnicz¹cego Komisji
Historycznej. Pisa³ has³a do „Polskiego S³ownika Biogra-
ficznego”, bo jak wspomniano w³aœnie ¿yciorysy s³aw-
nych postaci zajmowa³y go najbardziej. 

W styczniu 1949 roku przeszed³ na emeryturê, przez
krótki czas pracuj¹c jeszcze w Bibliotece Uniwersyteckiej.
Po ciê¿kiej chorobie, nie powróci³ do zdrowia i zmar³ 
17 kwietnia 1951 roku. Jego prochy spoczê³y na cmenta-
rzu górczyñskim. Jego imiê upamiêtnia ulica na os. Ró¿a-
ny Potok.

Ewa Woziñska
Korzysta³am z artyku³u Karola Olejnika z ksi¹¿ki 

„Wybitni historycy wielkopolscy” pod red. Jerzego Strzelczyka Z
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Wizjoner
W dziejach naszej uczelni niewielu by³o uczonych, którzy mieli odwagê g³osiæ pogl¹dy tak
radykalnie ró¿ne od swoich kolegów. Czêsto obra¿any za krytykê, jakiej poddawa³ postacie
historyczne, zawsze budzi³ emocje zaciekawionych studentów.
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•• Jeszcze nie tak dawno w mroŸny dzieñ wmurowy-
wano kamieñ wêgielny pod budynek dla politolo-
gii. Wydaje siê, ¿e „dopiero co” podpisano akt
erekcyjny i rozpoczêto prace przy budowie obiek-
tu, w którym na Morasku swoj¹ siedzibê znajdzie
Instytut Nauk Politycznych i Dziennikarstwa, a tu
ju¿...nied³ugo przeprowadzka.
Proces budowy przebiega³ planowo i bardzo spraw-

nie. Obecnie koñczy siê wyposa¿anie pomieszczeñ w
meble. W zasadzie moglibyœmy ju¿ zacz¹æ przeprowadz-
kê. Chcemy jednak najpierw wszystko urz¹dziæ tak jak
trzeba, aby wraz ze zmian¹ adresu nie by³o przerwy w
normalnym funkcjonowaniu Instytutu. 

•• Nowa siedziba by³a bardzo oczekiwana? 
– Tak, pomieszczenia przy ulicy Szamarzewskiego,

czy jak to okreœla m³odzie¿ na „Szamarzewie” dawno
przesta³y odpowiadaæ potrzebom rozwijaj¹cego siê kie-
runku. Jesteœmy tu od 1976 roku. 

•• Wiele siê w tym czasie zmieni³o. 
– Oczywiœcie, przede wszystkim od pocz¹tku lat dzie-

wiêædziesi¹tych gwa³townie wzros³o zainteresowanie
ofert¹ dydaktyczn¹ Instytutu. Pewnie dlatego, ¿e zapro-
ponowaliœmy kandydatom na studia nowe specjalnoœci,
które powsta³y w oparciu o analizê sytuacji na rynku pra-
cy. Zwiêkszy³a siê równie¿ liczba pracowników i dokto-
rantów oraz ich aktywnoœæ naukowa. Instytut sta³ siê tak-
¿e organizatorem wielu konferencji naukowych i spotkañ
z politykami, dziennikarzami, dyplomatami itd. 

•• Przybywa³o studentów (na ca³ym zreszt¹ rozra-
staj¹cym siê Wydziale Nauk Spo³ecznych) „kur-
czy³o siê” miejsce...Ciasnota dokucza³a coraz
bardziej. Nowy budynek sta³ siê wybawieniem.
Jak wiadomoœæ o przeprowadzce na Morasko
przyjê³a spo³ecznoœæ instytutowa.
– Powiem szczerze, na pocz¹tku z pewna rezerw¹. 

•• A to dlaczego? 
– Morasko jest daleko, dojazd jest z³y – mówiono.

Specyfika naszego kszta³cenia wymaga „bycia w cen-
trum”. Dos³ownie i w przenoœni. Pewn¹ rezerwê wyka-
zywali zw³aszcza pracownicy starsi. 

•• Minê³o? 
– Na szczêœcie niepokoje uda³o siê rozwiaæ. S¹dzê, ¿e

teraz akceptacja dla przeprowadzki jest powszechna. 

•• Trudno siê dziwiæ, patrz¹c na now¹ siedzibê
– Tak, w trzy kondygnacyjnym obiekcie znajdowaæ

siê bêd¹: w podziemiu – pomieszczenia techniczne; par-
ter – zajmie biblioteka, dziekanat, pracownia telewizyjna,
bufet i klub studencki. Tu tak¿e znajdzie miejsce salon
wystaw i spotkañ. Na pierwszym piêtrze usytuowane zo-
stan¹ sale dydaktyczne, pomieszczenia dla pracowników
oraz lokale dla centrum radiowego, pracowni kompute-
rowej. Ostatni¹ kondygnacjê zajm¹ lokale dla pracowni-
ków i pomieszczenia gospodarcze przede wszystkim po-
mieszczenia techniczne. 

W nowej siedzibie „politologii” na Morasku, studenci
i ich wyk³adowcy otrzymaj¹ do dyspozycji miêdzy inny-
mi salê wyk³adow¹ na 260 miejsc, 2 sale po 160 miejsc,
4 sale seminaryjne na 50 miejsc, 2 sale po 40 miejsc oraz
10 mniejszych. 

•• Mówi siê, ¿e zbudowanie murów siedziby, to zale-
dwie pierwszy krok. Stworzenie w nich prawdzi-
wego gmachu dla edukacji i wiedzy – to w³aœci-
we wyzwanie. Jak politologia teraz uwolniona z
ciasnoty dos³ownej zamierza rozwijaæ swoje aspi-
racje i mo¿liwoœci. 
– Spodziewaj¹c siê poprawy warunków lokalowych,

ju¿ w mijaj¹cym roku uruchomiliœmy studia na kierunku:
„stosunki miêdzynarodowe”. Spotka³ siê on z olbrzymim
zainteresowaniem. W zesz³ym rok tu pad³ uczelniany re-
kord „oblê¿enia” jednego miejsca przez chêtnych na jego
zajêcie. O ka¿dy indeks ubiega³o siê 24 chêtnych! Senat
UAM na majowym posiedzeniu przychyli³ siê do nasze-
go wniosku i zaakceptowa³ utworzenie od roku
2008/2009 kolejnego kierunku „dziennikarstwo i komu-
nikacja spo³eczna”. To poszerza znacznie nasze perspek-
tywy. Korzystaj¹c z dobrych warunków lokalowych, bê-
dziemy kszta³ciæ przysz³ych dziennikarzy radia, telewizji i
prasy, a tak¿e kadry dla potrzeb dziennikarstwa interne-
towego. Tu nabywaæ te¿ bêd¹ umiejêtnoœci przyszli pra-
cownicy dzia³ów promocji i reklamy. Poza tym oczywi-
œcie rozwijaæ bêdziemy studia w ramach kierunku „poli-
tologia”. 

•• Pomieszczenia i warunki s¹, chêtni do podjêcia
nauki te¿. Potrzeba jeszcze w³aœciwej kadry. Czy
ona jest? 
– Ju¿ obecnie mamy 26 profesorów i doktorów habi-

litowanych oraz 42 doktorów. O awanse naukowe ubie-
gaj¹ siê kolejne osoby. To pozwala na prowadzenie stu-
diów na w³aœciwym poziomie oraz na prowadzenie ba-
dañ, a tak¿e prezentowanie ich na forum krajowym i za-
granicznym.  Dziêkujê za rozmowê

Politologia na swoim

Wkrótce przeprowadzka
Z Tadeuszem 
Wallasem, 
zastêpc¹ dyrektora 
Instytutu Nauk 
Politycznych 
i Dziennikarstwa 
rozmawia 
Jolanta Lenartowicz 
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Obecnie w Niemczech studiuje oko³o 1,98 miliona
studentów, po³owa z nich to kobiety. Wœród 376
szkó³ wy¿szych 102 to uniwersytety, 170 to 

wy¿sze szko³y zawodowe, a ponad 69 to szko³y prywat-
ne. Uniwersytety (Universitäten) podobnie jak w Polsce
s¹ typowymi uczelniami w klasycznym stylu, które ³¹cz¹
badania z nauczaniem. Szczególn¹ wagê przyk³ada siê
do badañ podstawowych. 

KuŸnie fachowców 
Wy¿sze szko³y zawodowe (Fachhochschule) s¹ praw-

dziw¹ kuŸni¹ fachowców–praktyków. Nastawione na za-
stosowanie wiedzy w praktyce maj¹ œcis³e kontakty z
rynkiem pracy. Akademie zawodowe (Berufsakademie)
nie s¹ typowymi szko³ami wy¿szymi, ale ich ukoñczenie
jest czêsto porównywane z zawodowym szko³ami 
wy¿szymi. Mog¹ tu studiowaæ osoby, które podpisa³y ze
swoim pracodawc¹. kontrakt na kszta³cenie. Absolwenci
tych szkó³ reprezentuj¹ czêsto swoje firmy na rynkach za-
granicznych. Prywatne szko³y wy¿sze (Private Hochschu-
len) pe³ni¹ na niemieckim rynku oœwiatowym drugo-
rzêdn¹ rolê, studiuje w nich oko³o 46000 studentów i s¹
nowym, dopiero rozwijaj¹cym siê fenomenem niemiec-
kiej oœwiaty. Du¿ym powodzeniem ciesz¹ siê one wœród
studentów zagranicznych. 

Choæ op³aty oscyluj¹ czêsto w granicach od 1800 do
4700 euro za semestr, to uczelnie oferuj¹ potencjalnym
studentom naukê w komfortowych warunkach, w ma-
³ych grupach, praktyki w zak³adach pracy i krótki czas
studiów. Nie wszystkie szko³y spe³niaj¹ te warunki i nie
wszystkie s¹ uznawane przez pañstwo. Dlatego Niemiec-
ka S³u¿ba Wymiany Akademickiej (Deutscher Akademi-
scher Austauschdienst – DAAD), która od 75 lat jest za-
anga¿owana w utrzymywanie akademickich kontaktów z
zagranic¹ ostrzega, ¿e nale¿y sprawdziæ, czy ukoñczenie
takiej szko³y nie bêdzie przysparza³o w przysz³oœci pro-
blemów na rynku pracy. 

Z zagranicznym paszportem
W roku akademickim 2004/2005 na wszystkich uczel-

niach niemieckich studiowa³o 250000 studentów z zagra-
nicy, m.in. z USA (wzrost o 10%), Chin, Bu³garii, Polski,
Rosji, a 69000 Niemców studiowa³o poza granicami kra-

ju. Prawie 21% studentów I roku mia³o zagraniczny pa-
szport. W przypadku braku danego kierunku w Niem-
czech chêtnym oferuje siê naukê w 18000 miêdzynarodo-
wych przedsiêwziêæ kooperacyjnych z prawie 4000 za-
granicznych szkó³ wy¿szych w 140 pañstwach. 

Czas na reformê

Has³em reformy szkó³ wy¿szych jest wiedza zoriento-
wana na zastosowanie, dlatego du¿¹ wagê przywi¹zuje
siê do pozyskiwania dobrych kadr wyk³adowców, prze-
kazuj¹cych przede wszystkim wiedzê praktyczn¹. 

Opiekê dydaktyczn¹ i naukow¹ na najwy¿szym po-
ziomie pe³ni prawie 23000 profesorów. S³owo profesor
oznacza tytu³ u¿ywany wobec osób piastuj¹cych funkcje
akademickie. Jedynie profesorowie uniwersyteccy s¹
urzêdowymi nauczycielami szkó³ wy¿szych. Maj¹ nie tyl-
ko prawo prowadzenia habilitacji, ale tak¿e najwy¿sze
kwalifikacje akademickie i uprawnienia do nauczania w
szko³ach wy¿szych. Wyró¿nia siê ró¿ne stopnie profesor-
skie. Jednak w tej mierze nowatorsk¹, porównywaln¹ do
ma³ej rewolucji, ide¹ niemieckiego rynku jest pozyskiwa-
nie wybitnych kadr – tzw. Juniorprofessoren. To m³odzi
ludzie, którzy od 2002 roku, mog¹ bez wymaganej habi-
litacji obejmowaæ stanowiska zarezerwowane do tej pory
tylko dla profesorów. G³ównym kryterium stanowi jakoœæ
pracy doktorskiej. Anga¿uj¹ siê oni bezpoœrednio w nie-
zale¿ne badania oraz nauczanie w szko³ach wy¿szych. 
Z prawie 800 do tej pory powo³anych w tym trybie osób,
co siódma, pochodzi z zagranicy, a jedn¹ trzeci¹ ogó³u
stanowi¹ kobiety. 

Wobec Strategii Lizboñskiej
W jej ramach uchwalono program, wed³ug którego 

w przeci¹gu 10 lat Europa staæ siê ma najbardziej dyna-
micznym, opartym na wiedzy obszarem gospodarczym
œwiata. Strategia Lizboñska chce zrobiæ z Unii wzór go-
spodarczego, socjalnego i ekologicznego postêpu na
œwiecie. Poprzez ró¿ne œrodki polityczne d¹¿y siê do po-
dniesienia tempa wzrostu produkcji i innowacyjnoœci 
w UE. Miernikiem postêpu s¹ konkurencyjne uczelnie w
USA i Japonii. Do 2010 roku wszystkie szko³y wy¿sze
musz¹ siê dostosowaæ do nowych wymagañ i zreformo-

Napocz¹tku roku 2006, w
zwi¹zku z mijaj¹c¹ 100. rocz-

nic¹ urodzin prof. Bogumi³a Kry-
gowskiego, podjêto w Instytucie Pa-
leogeografii i Geoekologii UAM ini-
cjatywê przygotowania numerycznej
wersji Mapy Geomorfologicznej Nizi-
ny Wielkopolsko-Kujawskiej. Mapa
ta, która powsta³a w dwóch etapach
– w latach piêædziesi¹tych i szeœæ-
dziesi¹tych ubieg³ego wieku, by³a
jednym z wa¿niejszych osi¹gniêæ na-
ukowych Profesora Krygowskiego.
By³ on inicjatorem jej powstania, re-
daktorem naukowym i autorem wie-
lu poszczególnych arkuszy. By³a to
pierwsza mapa geomorfologiczna
tak du¿ego obszaru na terytorium
Polski (ok. 68 tys. km2). Materia³y ze-
brane przy jej tworzeniu wykorzysta³

Profesor Krygowski w wielu publika-
cjach, a zw³aszcza w ksi¹¿kowej syn-
tezie „Geografia fizyczna Niziny
Wielkopolskiej. Cz. I – Geomorfolo-
gia z roku 1961”. Choæ w ci¹gu mi-
nionego pó³wiecza mapa by³a wielo-
krotnie wykorzystywana do celów

badawczych i praktycznych, ca³y ten
czas istnia³a jedynie w postaci rêko-
pisów, co istotnie ogranicza³o jej do-
stêpnoœæ. Przygotowanie numerycz-
nej jej wersji zarówno w postaci dru-
kowanej, jak i elektronicznej powin-
no, w naszej intencji, ten problem

Mapa geomorfologiczna  

Na konkurencyjnym rynku – 

Profesor Bogumi³ Krygowski jest jednym z najwybit-
niejszych poznañskich geografów XX wieku. Uczeñ
Stanis³awa Paw³owskiego stopieñ doktora uzyska³ na
Uniwersytecie Poznañskim w 1932 r. Po drugiej woj-
nie œwiatowej reaktywowa³ Instytut Geografii UP oraz
wspó³tworzy³ Wydzia³ Biologii i Nauk o Ziemi. Profe-
sor Krygowski specjalizowa³ siê geologii czwartorzê-
du, geomorfologii i sedymentologii. Dziêki jego dzia-
³aniom powsta³a i zdoby³a szerokie uznanie poznañ-
ska szko³a geologii i geomorfologii czwartorzêdu. 
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waæ swoj¹ ofertê edukacyjn¹. Ma byæ ona przede wszy-
stkim porównywalna i jednolita na ca³ym obszarze Unii.
Studia musz¹ byæ dwustopniowe. Na pierwszym etapie
uzyskuje siê tytu³ Bachelor (licencjat), potem Master (ma-
gister), a nastêpnie byæ mo¿e i Diplom (doktor). 

Specyficzn¹ i odmienn¹ rolê pe³ni¹ studia koñcz¹ce
siê egzaminem pañstwowym, jak ma to miejsce w przy-
padku prawa, medycyny, weterynarii, farmacji i studiów
pedagogicznych. Tu opracowane musz¹ byæ kryteria,
wed³ug których pañstwo ma uczestniczyæ w tych egza-
minach i w jakim stopniu. 

Wieczni studenci 
Zmiany w niemieckim szkolnictwie wy¿szym ocze-

kiwane by³y od dawna, gdy¿ kraj ten boryka³ siê z
problemem tzw. wiecznych studentów. Przeciêtny
student pozostawa³ na uczelni ponad 14 semestrów,
tj. siedem lat. Studia podejmowali coraz starsi ludzie
po okresie praktyki lub po ukoñczeniu s³u¿by woj-
skowej. Tak póŸne osi¹ganie zdolnoœci zawodowych
by³o du¿ym utrudnieniem wobec stale rosn¹cej miê-
dzynarodowej mobilnoœci zawodowej wewn¹trz euro-
pejskiego rynku pracy. Stosowan¹ praktyk¹ s¹ przy-
znawane punkty za udzia³ w seminariach i wyk³adach,
tzw. credit. Tylko osoby, które uzyska³y wystarczaj¹c¹
ich liczbê, dopuszczane s¹ do egzaminów koñco-
wych. Tak studiuj¹cy studenci s¹ bardziej zmotywo-
wani. Dostrze¿ono tak¿e, ¿e mniejsza liczba studen-
tów przerywa studia.

W elitarnym gronie 
Niemieckie szko³y wy¿sze musz¹ zmierzyæ siê z kon-

kurencj¹ miêdzynarodow¹, w której ci¹gle trwa walka o
najlepszych. W celu zlikwidowania konkurencji we-
wn¹trzkrajowej szko³y wy¿sze w Niemczech podjê³y
wspóln¹ deklaracjê w 2005 roku pod nazw¹ Exzellenzini-
tiative wspart¹ przez rz¹d i niemieckie landy sum¹ 1,9 mi-
liarda euro do roku 2011. Jest to rodzaj konkursu rozpisa-
nego na dwie tury. Pierwsza mia³a miejsce na prze³omie
2005/2006 (wyniki og³oszono 13 paŸdziernika 2006 roku),
a druga odbêdzie siê w 2006/2007. Na uczelnie trafiaj¹
œrodki finansowe w trzech mo¿liwych dziedzinach: 
Graduiertenschulen, Exzellenzcluster, Zukunftskonzepte.

W 2006 roku wybrano 18 szkó³ w kategorii Graduierten-
schulen, 17 w Exzellenzcluster i 3 w Zukunftskonzepte. 

Tylko trzy uczelnie – uniwersytety mog³y pochwaliæ
siê, ¿e otrzyma³y nagrody we wszystkich trzech obsza-
rach. By³y to: Ludwig–Maximilians–Universität München,
Technische Universität München, Universität Karlsruhe
(Technische Hochschule). Wyró¿nienia te podnosz¹ pre-
sti¿ szko³y, a uczelnie otrzymuj¹ fundusze na swój roz-
wój. Prasa niemiecka doda³a im przydomek Elite Univer-
sitäten (uniwersytety elitarne).

Graduiertenschulen (szko³y nadaj¹ce stopieñ akade-
micki) zwracaj¹ uwagê na tzw. naukowy narybek. Cho-
dzi o wykszta³cenie jak najwiêkszej liczby doktorów,
którym uczelnia stwarza optymalne warunki nauki i ba-
dañ. Na przyk³ad Wydzia³ Neurobiologii na Uniwersyte-
cie Ludwiga–Maximiliana w Monachium ma zamiar od
semestru zimowego 2007 roku przyj¹æ 30 doktorantów,
oferuj¹c im program pod nazw¹ Fast–Track–Programm,
wed³ug którego ka¿dy uczestnik ma prawo do stworze-
nia w³asnego, indywidualnego modu³u, zgodnie z jego
potrzebami i wymogami prowadzonych badañ. Mate-
matycy mog¹ pobieraæ dodatkowe zajêcia z neurologii,
a zoolodzy z matematyki. Pomys³ ten nazwany vernetz-
tes Teachings (nauczanie sieciowe) wychodzi naprze-
ciw zapotrzebowaniu na dodatkow¹ wiedzê i kszta³ci
wielokierunkowo. Œcis³a wspó³praca z instytucjami part-
nerskimi, które na bie¿¹co monitoruj¹ i dokonuj¹ regu-
larnych kontroli jakoœci jest obligatoryjna, co pozwala
zaoszczêdziæ czas, a doktoranci szybciej koñcz¹ dyser-
tacjê. W kategorii Exzellenzcluster (dos³owne t³umacze-
nie: mnogoœæ kadr) uczelnie udostêpniaj¹ dobre jako-
œciowo i odpowiednio wyposa¿one centra badawcze.
Organizowane s¹ grupy naukowców (min. 25 osób) 
z ró¿nych dziedzin i im to powierza siê opracowanie 
i zbadanie œciœle okreœlonego problemu. Ich wspólna
praca odbywa siê na uczelni, ale nawi¹zuj¹ wspó³pracê
z wieloma instytucjami poza œrodowiskiem akademic-
kim. W trzecim obszarze – Zukunftskonzepte (koncep-
cje przysz³oœciowe) – wspierane s¹ projekty perspekty-
wiczne, d³ugoterminowe, maj¹ce na celu wykreowanie
nowych strategii badawczych i unowoczeœnienie badañ
uniwersyteckich. 

Izabela Janicka

rozwi¹zaæ. Mapa prezentuje stan
wiedzy o geomorfologii Niziny Wiel-
kopolsko-Kujawskiej sprzed ponad
40 lat, w pewnej czêœci z pewnoœci¹
ju¿ wymagaj¹cy istotnej aktualizacji.
Zespó³ osób, które przygotowa³y ni-
niejsz¹ edycjê mapy, ma jednak¿e
nadziejê, ¿e fakt ten bêdzie inspiracj¹
do ponownego o¿ywienia prac nad
problematyk¹ kartowania geomorfo-
logicznego obszarów ni¿owych –
ostatnio nieco pomijan¹. 

RzeŸba terenu jest jednym z naj-
wa¿niejszych elementów œrodowiska
przyrodniczego, wp³ywaj¹cym zarów-
no na inne sk³adowe systemów przy-
rodniczych takich jak: gleby, roœlin-
noœæ, wody powierzchniowe itp., jak i
na dzia³alnoœæ spo³eczno-gospodarcz¹
teraz i w przesz³oœci. Dlatego te¿ ma-

py geomorfologiczne u¿ywane s¹ czê-
sto przez geobotaników – geografów
roœlinnoœci, hydrologów, gleboznaw-
ców, archeologów, historyków gospo-
darki, planistów przestrzennych, in¿y-
nierów i innych specjalistów. 

Mapa Geomorfologiczna Niziny
Wielkopolsko–Kujawskiej pod re-
dakcj¹ B. Krygowskiego w skali
1:300000 zosta³a przygotowana 
w postaci papierowej (mapa œcienna
i sk³adana w kopercie) oraz elektro-
nicznej (CD z plikami w formacie
PDF). Wersja papierowa wraz z CD
zostanie rozes³ana do wybranych
osób i instytucji. Nak³ad mapy jest
jednak zbyt ma³y, aby mogli j¹ otrzy-
maæ wszyscy zainteresowani. Dlate-
go te¿ wersja elektroniczna jest rów-
nie¿ udostêpniona sieciowo na ni-

niejszej stronie: http://www.geoin-
fo.amu.edu.pl/wngig/ipig/bor-
der/badaniad/mapa/bk.html. 

Przez tydzieñ od momentu udo-
stêpnienia sieciowego plik z map¹
by³ pobrany ju¿ 175 razy. 

Dla celów badawczych (projekty
badawcze, prace na ocenê) mo¿liwe
jest udostêpnienie oryginalnej we-
ktorowej bazy danych zawieraj¹cej
mapê w postaci plików najczêœciej
u¿ywanych systemów GIS (ArcView,
MapInfo, Idrisi itp.). 

Osoby zainteresowane proszone
s¹ o kontakt pod adresem: 
frdstach@amu.edu.pl. 

Dr Alfred Stach 
Instytut Paleogeografii i Geoekologii 

Wydzia³ Nauk Geograficznych 
i Geologicznych 

  w numerycznej wersji 

niemieckie szko³y wy¿sze 



24

¯
YC

IE
 U

N
IW

ER
SY

TE
C

KI
E

n
r 
6
 (
1
6
5
) 

c
ze

rw
ie
c
 2

0
0
7

ku
ltu
ra

Piêknym dope³nieniem muzycznym lektury by³y
XVI–wieczne pieœni religijne (m.in. Miko³aja Go-
mó³ki, Wac³awa z Szamotu³, Krzysztofa Klabona do

tekstów m.in. Jana Kochanowskiego, Jana Krzystopor-
skiego) w wykonaniu Chóru Kameralnego Musica Viva
Akademii Ekonomicznej w Poznaniu pod dyr. Marka
Gandeckiego. 

Autor komentarza filologicznego, prof. Bogdan Wal-
czak przypomnia³ m.in., ¿e epos by³ gatunkiem najwy¿ej
wartoœciowanym w poetyce antycznej („Iliada” 
Homera i „Eneida” Wergiliusza) i nowo¿ytnej
do koñca XVIII w. Pod koniec XV w. we
W³oszech do formy epopei próbowano
wprowadziæ nowe, chrzeœcijañskie
w¹tki, jak np. starofrancuski cykl Ka-
rola Wielkiego. Jednak renesanso-
wi twórcy w swoich poematach
wysuwali na pierwszy plan ele-
menty romansowe i fantastyczne,
które przes³ania³y podstawow¹
materiê eposu, czyli legendarne
walki Karola Wielkiego z Saracena-
mi. Za arcydzie³o tego nurtu i nie-
doœcigniony wzór przez d³ugi czas
uznawano wielki epos Ludovica Ario-
sta: „Orland szalony” („Orlando furioso”,
1532 r.). Ale w 2. po³owie XVI w. próbê –
bardzo udan¹ – zmierzenia siê z tym gatunkiem
podj¹³ Torquato Tasso (1544–1595). Zafascynowany epo-
k¹ wojen krzy¿owych, napisa³ wielk¹ epopejê chrzeœci-
jañsk¹ o zdobyciu Jerozolimy przez uczestników pierw-
szej krucjaty pod wodz¹ Godfryda z Bouillon – „Gerusa-
lemme Liberata” (1575 r., druk 1580 r.). Jednak Tasso, in-
aczej ni¿ Ariosto, za to zgodnie z wzorem antycznym epo-
pei (Homer) na pierwszy plan wysun¹³ historyczny w¹tek
wojny pobo¿nej, zaœ pierwiastki romansowe i fantastycz-
ne, choæ w niektórych partiach utworu znacznie rozbudo-
wane, podporz¹dkowa³ g³ównemu heroicznemu w¹tko-
wi poematu. – Jak u Homera ca³a akcja skupia siê wokó³
zdobycia Troi, tak u Tassa skupia siê ona wokó³ zdobycia
Jerozolimy – zauwa¿y³ prof. B. Walczak. – Œmiertelny po-
jedynek Tankreda z Argantem odgrywa u Tassa podobn¹
rolê fabularn¹ jak u Homera bój Achillesa z Hektorem. 

Kunsztowny w ka¿dym calu epos genialnego poety
zdoby³ szybko wielk¹ poczytnoœæ i popularnoœæ (w 1580 r.
8 wydañ nielegalnych) i zapewni³ Tassowi poczesne i
trwa³e miejsce w dziejach kultury. Do Jerozolimy wyzwo-
lonej nawi¹zywali artyœci ró¿nych epok i orientacji twór-
czych, m.in. pisarze: Wolter, Cocteau, malarze: N. Poussin,
kompozytorzy – twórcy oper: Lully, Gluck, Haendel, Sa-
lieri, Haydn, Rossini, Dvoøak. O randze dzie³a œwiadcz¹
te¿ liczne i wczesne przek³ady: hiszpañski – 1587 r., fran-
cuski (proz¹) – 1593 r., angielski – 1600 r. W 1618 r. po-
jawi³ siê te¿ polski przek³ad pt. „Gofred, abo Jeruzalem
wyzwolona”, pióra bratanka Jana Kochanowskiego – Pio-

tra. By³ to trzeci w kolejnoœci przek³ad wierszowany epo-
pei Tassa. Piotr Kochanowski (1566–1620), syn Miko³aja,
wykszta³cony w Królewcu i Padwie, od 1602 r. sekretarz
królewski, który ostatnie lata swego ¿ycia poœwiêci³ wy-
³¹cznie pracy literackiej, poza „Gofredem...” prze³o¿y³ te¿
„Orlanda szalonego” Ariosta. – Zarówno w „Gofredzie...”,
jak i „Orlandzie...” stworzy³ arcydzie³a przek³adu, równe
wartoœci¹ artystyczn¹ wartoœci utworów oryginalnych –
podkreœli³ prof. B. Walczak, dodaj¹c, ¿e dziêki temu „Go-

fred...” odegra³ w dziejach naszej poezji epickiej tak
wielk¹ rolê jak utwór oryginalny. „Omnium

Polonorum Poematum Rex iure merito
vocatur” (Zowie siê on s³usznie królem

polskich poematów.) – powiedzia³ o
przek³adzie biskup kijowski i wspó³-
twórca pierwszej w Polsce bibliote-
ki publicznej, Józef Andrzej Za³u-
ski. – Na polu poezji epickiej Piotr
Kochanowski, podobnie jak w
dziedzinie liryki jego stryj Jan,
okaza³ siê najwiêkszym twórc¹ w
literaturze Polski przedrozbioro-

wej. Uznanie dla poety budzi³a
m.in. forma wersyfikacyjna poematu

– zgodna z orygina³em, a bardzo trud-
na oktawa (trzynastozg³oskowce rymo-

wane parzyœcie). Tote¿ podziwiali przek³ad
i wspó³czeœni, i potomni, a wœród nich najwiê-

ksi: Mickiewicz, S³owacki, Krasiñski, Sienkiewicz i ¯erom-
ski – doda³ autor komentarza. Przy tej okazji przypomnia³
te¿, ¿e pierwszym stricte naukowym i do dziœ najwybit-
niejszym badaczem twórczoœci przek³adowej Piotra Ko-
chanowskiego, a zw³aszcza „Gofreda...”, by³ jeden z twór-
ców poznañskiej polonistyki uniwersyteckiej, znakomity
znawca polsko–w³oskich zwi¹zków kulturalnych, rektor
tajnego Uniwersytetu Ziem Zachodnich, prof. Roman 
Pollak, który arcydzie³u Tassa – Kochanowskiego poœwiê-
ci³ swoj¹ rozprawê habilitacyjn¹ i wiele innych studiów. 

Wiktor Zborowski nie ukrywa³, ¿e nie by³ przekona-
ny o s³usznoœci wyboru poematu jako lektury w ramach
Verba Sacra. Znacznie mniej liczna ni¿ zwykle publicz-
noœæ zdawa³a siê potwierdzaæ te obawy, jednak jej zas³u-
chanie i gromkie, spontaniczne brawa ju¿ w trakcie pre-
zentacji (po porywaj¹cych opisach walk niczym z Trylo-
gii Sienkiewicza) pokaza³y, ¿e napisany ¿ywio³ow¹ staro-
polszczyzn¹ tekst sprzed czterech wieków mo¿e przema-
wiaæ do wspó³czesnego odbiorcy, jeœli czyta siê go z ta-
kim zapa³em i znakomit¹ dykcj¹, jak to uczyni³ Wiktor
Zborowski. Zapytany wprost o przes³anie utworu, przy-
zna³ z nutk¹ ¿alu, ¿e dziœ ju¿ nie ma prawdziwych ryce-
rzy, ¿e tacy wielcy, honorowi ludzie, jakimi byli Tankred
czy Argand, ju¿ nie istniej¹. Problem waœni religijnych
przez ca³y czas, przez tyle ju¿ lat jest podsycany, ale
prawdziwych rycerzy ju¿ nie ma. 

Danuta Chodera-Lewandowicz

WW krêgu epopei 
21 maja br. w Auli Uniwersyteckiej, w ramach 14. prezentacji z cyklu Wielka Klasyka 
(54. Verba Sacra) znany aktor Wiktor Zborowski poprzez pe³n¹ ekspresji interpretacjê o¿ywi³
dla uczestników wieczoru XVI-wieczn¹ w³osk¹ epopejê chrzeœcijañsk¹ pt. „Gofred, abo Je-
ruzalem wyzwolona” Torkquata Tassa, w kongenialnym przek³adzie Piotra Kochanowskiego. 

Gromkie, spontaniczne 
brawa ju¿ w trakcie 

prezentacji pokaza³y, ¿e na-
pisany ¿ywio³ow¹ staropol-
szczyzn¹ tekst sprzed czte-
rech wieków mo¿e przema-
wiaæ do wspó³czesnego
odbiorcy, jeœli czyta siê go 

z takim zapa³em, jak 
to uczyni³ 

Wiktor Zborowski
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Otym, ¿e Verba Sacra s³u¿¹ nie tylko przypomina-
niu tekstów nale¿¹cych do kanonu, ale tak¿e od-
krywaniu dzie³ wartoœciowych, a znanych jedy-

nie w¹skiemu gronu, przekonali siê uczestnicy czerwco-
wej prezentacji Verba Sacra – Modlitwy Katedr Polskich
(3. VI), którzy mieli okazjê wys³uchaæ wyboru nauk re-
kolekcyjnych dla zagubionych dziewcz¹t pt. „Per³y dla
dzieweczki” B³. Matki Marii Kar³owskiej (1865–1935).
Spotkanie nawi¹zywa³o do 10. rocznicy beatyfikacji za³o-
¿ycielki Zgromadzenia Sióstr Pasterek od Opatrznoœci
Bo¿ej oraz do 10. rocznicy wizyty papie¿a Jana Paw³a II
w Poznaniu. Teksty B³ogos³awionej znakomicie zinter-
pretowa³a znana aktorka Dorota Segda. Do tej pory
wszystkie premierowe prezentacje Verba Sacra odbywa-
³y siê w Poznaniu. Tym razem prapremiera mia³a miejsce
w Toruniu (20. V) w koœciele pw. œw. Józefa, gdzie „Per-
³y...” przeczyta³a inna znana aktorka, Halina £abonarska. 

Mi³osierne wychowanie 
– Maria Kar³owska to szlachetnoœæ, która nie tyle wpra-

wia w podziw, co raczej mobilizuje do naœladowania. Œwiê-
toœæ, która nie onieœmiela, lecz pochyla siê nad tymi, którym
do œwiêtoœci daleko. Mi³osierdzie, które nie jest litoœci¹ ani
egocentrycznym wspó³czuciem, lecz ods³oniêciem przed
cz³owiekiem jego godnoœci – tak na podstawie ¿yciorysu i
pism scharakteryzowa³ B³ogos³awion¹ autor komentarza te-
ologicznego, ks. Hubert Nowak. – Wychowawcze powo³a-
nie – o czym m.in. mówi³ autor komentarza pedagogiczne-
go, prof. Józef Skrzypczak – pochodz¹ca z zamo¿nej rodzi-
ny ziemiañskiej Maria Kar³owska odkry³a przypadkowo,
maj¹c 27 lat. Wtedy zwróci³a siê do niej o pomoc prostytut-
ka. Maria zajê³a siê dziewczyn¹, nie domyœlaj¹c siê jej pro-
fesji. Potem pomog³a kolejnym „dzieweczkom” – jak zwra-
ca siê do nich w naukach rekolekcyjnych, z czasem wyczu-
laj¹c na narastaj¹cy problem dziewcz¹t, które zesz³y na ma-
nowce ¿ycia, coraz wiêcej osób. – Maria – stwierdzi³ prof. J.
Skrzypczak – zajê³a siê ich nawracaniem, w czym wielk¹
pomoc¹ by³a jej g³êboka religijnoœæ, wrodzony dar nawi¹zy-
wania kontaktów z ludŸmi, (...) nade wszystko zaœ bezgra-
niczna mi³oœæ bliŸniego i gotowoœæ oddania ca³ej siebie na
wzór Dobrego Pasterza za nawrócenie b³¹dz¹cych. Tak od-
kry³a swoje ¿yciowe powo³anie – pragnienie bycia z tymi,
których inni odtr¹cali. Zaowocowa³o to za³o¿eniem w 1896
r., w ówczesnej wsi Winiary, nowego zgromadzenia zakon-
nego – Sióstr Pasterek od Dobrego Pasterza. Maria sta³a siê
przewodniczk¹ najbardziej zagubionych i zaniedbanych,
nauczycielk¹ duchowego ¿ycia. 

Wed³ug prof. J. Skrzypczaka, Maria Kar³owska znacz-
nie wyprzedza³a swoj¹ epokê w pogl¹dach i dzia³aniach
wychowawczych, rozumia³a bowiem – o czym dziœ czê-
sto siê zapomina – ¿e do wychowanek trzeba najpierw
dotrzeæ, okazuj¹c im mi³oœæ i mi³osierdzie, a obok kar
stosowaæ nagrody, perswazjê (profilaktyka), odwo³ywaæ
siê do wzorów osobowych (modelowanie) itp. Sama
swoim pe³nym ofiarnoœci i wyrzeczeñ ¿yciem dawa³a naj-
lepszy przyk³ad swoim podopiecznym. 

Wprawdzie w „Per³ach dla dzieweczki” widaæ œlady
pobo¿noœci minionej epoki, ale uwa¿na lektura pozwala

odkryæ w nich „per³y duchowej nauki” – drogowskazy
dla nas, pogubionych w zawi³oœciach ¿ycia; dla nas, spra-
gnionych Mi³osierdzia; dla nas, którym te¿ trzeba na no-
wo i w sposób najprostszy wyt³umaczyæ sprawy najwa¿-
niejsze – na co m.in. zwróci³ uwagê ks. H. Nowak. Do
roli mi³osierdzia w wychowaniu nawi¹za³ te¿ w sponta-
nicznym komentarzu obecny na czerwcowej prezentacji
abp Stanis³aw G¹decki, który przypomnia³, ¿e ca³a myœl
¿ydowska opiera siê na dwóch filarach: na sprawiedliwo-
œci i na mi³osierdziu. – Na tych dwóch filarach, mówi¹,
wspiera siê ca³y œwiat. Gdyby wiêc jakiœ system wycho-
wawczy by³ pozbawiony tego drugiego filaru, czyli mi³o-
sierdzia, œwiat by³by zachwiany. Podkreœlaj¹c pedago-
giczne talenty Marii Kar³owskiej, metropolita poznañski
przypomnia³, ¿e tak¿e genialny wychowawca Don Bosco
wiedzia³, i¿ nie wystarczy byæ przekonanym, ¿e kocha siê
dziecko czy ucznia. Liczy siê to, czy dziecko czuje siê
prawdziwie kochane, a takie poczucie mia³y wychowan-
ki siostry Marii. 

W krêgu zakonnic 
Dorotê Segdê wierni uczestnicy Verba Sacra pamiêta-

j¹ zapewne bardzo dobrze z prezentacji „Dzienniczka”
siostry Faustyny w sierpniu 2003 r. – Faustyna jest mi
kimœ bliskim od lat, no bo przecie¿ to, ¿e j¹ wczeœniej za-
gra³am w filmie, to ju¿ dla mnie by³o czymœ wielkim, bo
musia³am spróbowaæ j¹ jakoœ zrozumieæ, poczuæ i, chc¹c,
nie chc¹c, dla wielu tysiêcy ludzi œw. Faustyna na lata zy-
ska³a moj¹ twarz – wyzna³a aktorka. Doda³a te¿ – Ta Fau-
styna ci¹gle za mn¹ chodzi, to znaczy z jej powodu spo-
tykaj¹ mnie niezwyk³e rzeczy i staram siê chocia¿ trochê
jej oddawaæ. Jedn¹ z form sp³acania d³ugu jest zaanga¿o-
wanie siê aktorki w wolontariat przy misji salezjañskiej –
zim¹ przez miesi¹c prowadzi³a warsztaty parateatralne
dla przysz³ych nauczycieli na misji w Afryce, a przy ka¿-
dej okazji stara siê zachêcaæ ludzi do adoptowania dzie-
ci na odleg³oœæ. – Po zagraniu œwiêtej Faustyny – mówi
Segda – zawsze mam takie poczucie, ¿e nie na wszystko
mogê sobie pozwoliæ i mo¿e to mnie od pewnych rze-
czy ratuje. Wielkim odkryciem by³a dla niej równie¿ po-
staæ kolejnej zakonnicy – B³. Marii Kar³owskiej, której
pism, jak wiêkszoœæ uczestników Verba Sacra, wczeœniej
nie zna³a. „Per³y dla dzieweczki” uzna³a za teksty aktual-
ne do dziœ. – Ka¿dy z nas mo¿e pomyœleæ, ¿e jest t¹ dzie-
weczk¹, która w ka¿dej chwili mo¿e przestaæ robiæ rze-
czy z³e i zacz¹æ robiæ dobre. Role obu zakonnic traktujê
szczególnie, bo s¹ to osoby, które naprawdê ¿y³y i na-
prawdê mia³y nam coœ do powiedzenia, a nie postacie
wymyœlone przez obiektywnego autora. Aktorkê fascy-
nuje to, jak tego typu osoby: prosta Faustyna i zamo¿na
ziemianka Maria przerastaj¹ swoje œrodowisko albo z nie-
go wyrastaj¹. Czasem ¿ycie mo¿e odmieniæ jedno spotka-
nie, jak to Marii z prostytutk¹. To jest niesamowite, dlate-
go z takich historii ka¿dy z nas powinien bardzo du¿o
wynieœæ, bo my w ka¿dej chwili swojego ¿ycia mo¿emy
spotkaæ kogoœ, kto to ¿ycie odmieni, otworzy nas na in-
nych ludzi, na ich problemy i cierpienia. 

Danuta Chodera-Lewandowicz

Per³y dla wszystkich 
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•• Grzegorz Szajek – sekcja pi³ki koszykowej kobiet –
sezon akademicki 2006/2007 zakoñczy³ siê dla nas po-
myœlnie. Zajêliœmy I miejsce w Wielkopolskiej Lidze Ko-
szykówki oraz zwyciêstwem podwójnym naszego Uni-
wersytetu w streat baskecie. ¯a³ujê tylko, ¿e nie wystar-
towaliœmy w Mistrzostwach Polski Szkó³ Wy¿szych. 
W tym roku mam dru¿ynê na poziomie ekstraklasy. 

•• Jerzy ¯eligowski – sekcja lekkoatletyki – wystarto-
waliœmy we wszystkich rozgrywkach na szczeblu wielko-
polskim: Akademickie Mistrzostwa Wielkopolski w Lek-
koatletyce, w Biegach Prze³ajowych oraz we wszystkich
halowych mistrzostwach. W zawodach zawsze plasowa-
liœmy siê w œcis³ej czo³ówce. 

•• Miros³aw Kowalski – sekcja p³ywania kobiet i mê¿-
czyzn – od niepamiêtnych czasów mam najsilniejsz¹ eki-
pê kobiet, z któr¹ wywalczy³em I miejsce w Wielkopol-
sce. Ch³opacy tym razem zajêli III miejsce. Z ich wyniku

te¿ jestem zadowolony, bo tym razem „Polibuda” mia³a
bardzo silny sk³ad. 

•• Wojciech Weiss – sekcja pi³ki no¿nej kobiet – w tym
roku warto odnotowaæ nasze uczestnictwo w akademic-
kim turnieju halowym w Eindhoven w Holandii. Bra³o w
nim udzia³ 16 dru¿yn. Zajêliœmy tam 5. miejsce. Towarzy-
szyli nam mê¿czyŸni, którzy zajêli 3. miejsce. Chcia³bym
zauwa¿yæ, ¿e w przekroju ca³ego roku niew¹tpliwym
sukcesem sekcji jest wzrost zainteresowania uczestnic-
twem w treningach. Do dyspozycji mam 80 zawodni-
czek. 

•• Micha³ Marciniak – sekcja tenisa ziemnego – w tym
roku uczestniczyliœmy z powodzeniem w Akademickich
Mistrzostwach Wielkopolski (rzut zimowy i rzut letni). 
W rzucie letnim doszliœmy a¿ do fina³u. Choæ jeszcze nie
ma oficjalnego potwierdzenia w kategorii kobiet – zajêli-
œmy tam I miejsce, a w kategorii mê¿czyzn miejsce II. Z
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Próbuj¹c podsumowaæ koñcz¹cy siê w³aœnie sezon sportowy
2006/2007 na naszym Uniwersytecie postanowiliœmy zapytaæ
trenerów o ich ocenê i ich odczucia: 

2006/2007Sezon sportowy 2006/2007 
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•• Damian Lisiecki, Andrzej Koziñski – sekcja pi³ki
siatkowej mê¿czyzn – œmia³o mo¿emy powiedzieæ, ¿e ca-
³y sezon to pasmo sukcesów. Na 10 zespo³ów, zajêliœmy
5. miejsce w II lidze, bêd¹c po rundzie zasadniczej na 
3. miejscu, zwyciê¿yliœmy równie¿ w lidze miêdzyuczel-
nianej. Ponadto wygraliœmy „na pla¿y” indywidualnie 
i dru¿ynowo w województwie. 

•• £ukasz Stypa – sekcja pi³ki siatkowej kobiet – w tym
roku ze wzglêdu na bojkot przepisów i regulaminu roz-
grywek ustalonych przez „centralê” nie uczestniczyliœmy
w Mistrzostwach Polski Uniwersytetów w hali. Zmienili-
œmy ca³y system przygotowañ. Graliœmy tylko „na pla¿y”
i to na szczeblu Wielkopolski. Tam zajêliœmy indywidual-
nie miejsca: trzecie i dziewi¹te. Dru¿ynowo uplasowali-
œmy siê na III miejscu. W moim przekonaniu oprócz
dzia³alnoœci sekcji warto zwróciæ uwagê na prowadzone
przez nas imprezy siatkarsko–amatorskie. Mam tu na my-
œli Ligê Miêdzywydzia³ow¹ dla pracowników i studen-
tów, w której uczestniczy³o 12 dru¿yn. 

•• Marek Kruk – sekcja bryd¿a sportowego i darta – za-
jêliœmy II miejsce w Mistrzostwach Wielkopolski w bry-
d¿u sportowym. Ponadto po raz kolejny zajêliœmy I miej-
sce w darcie. Chcia³bym zauwa¿yæ, ¿e w dru¿ynie mam

zawodnika – reprezentanta Polski w darcie, który tydzieñ
temu reprezentowa³ nasz kraj ma Mistrzostwach Europy. 

•• Andrzej Bromberek – sekcja tenisa sto³owego ko-
biet i mê¿czyzn – w wielkopolskich rozgrywkach kobie-
ty trzykrotnie zajê³y I miejsce, a mê¿czyŸni miejsce III.
Wygraliœmy równie¿ turniej pierwszych lat zarówno 
w kategorii kobiet, jak i mê¿czyzn.

•• Zenon Jezierski – sekcja futsalu – zajê³a II miejsce w
Wielkopolskich Mistrzostwach Szkó³ Wy¿szych i IV miej-
sce w Mistrzostwach Szkó³ Wy¿szych w pi³ce no¿nej
11–osobowej. Nieco gorsze miejsce, które odnotowali-
œmy w tym roku, podyktowane by³o kontuzjami nie-
których zawodników oraz startem „kadrowiczów” w
równolegle rozgrywanych turniejach miêdzynarodo-
wych. 

Wszyscy trenerzy zgodni byli w opinii, ¿e system roz-
grywek i regulamin powinny byæ zmienione, gdy¿ nasza
absencja w ogólnopolskiej rywalizacji miêdzyuczelnianej
odbija siê g³ównie na kondycji studentów nie mog¹cych
sprawdziæ swoich mo¿liwoœci na tle innych uniwersyte-
tów i szkó³ wy¿szych. 

Adam Barabasz, Marcin Piechocki

– podsumowany
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